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Viaţa culturală 
sibiană în perspec

tiva noului an

Debut viguros în cel de al 
4-lea an al cincinalului

A cest al 4 -lea an  a l cincinalului reprezin tă 
p en tru  to ţi oam enii m uncii anul in  care se 
vor m ateria liza cele m ai îna lte  r itm u ri de 
creştere, anu l în  care p rin  rezu lta te le  ce se 
vo r obţine se v a  asigura sporul necesar în 
deplin irii obiectivului m ajo r propus — înde
p lin irea p lanu lu i cincinal în  p a tru  ani şi ju 
m ătate.

Dornici să  în tim pine cea de a  30-a an iver
sare a  în făp tu irii insurecţie i antifasciste a r 

mate, cit şi cel de al XI-lea Congres al parti- 
dului cu rezu ltate  deosebite, colectivele de 
m uncă dn industria  jude ţu lu i nostru  au t r e 
cu t încă din prim a zi de m uncă din acest an 
la  realizarea sarcinilor în  aşa fel incit să se 
asigure o ritm icita te corespunzătoare înde
p lin irii angajam entelor asum ate.

Ia tă  cîteva din prim ele secvenţe de m uncă 
înregistrate .

•  „Faptul că circa 86 
Ia sută din producţia în
treprinderii noastre din 
acest an este solicitată 
Ia export — ne spune 
ing. Virgil Dobrotă, di
rectorul întreprinderii 
de prelucrare a lemnu
lui — demonstrează efi
cienta eforturilor colec
tivului de muncă pentru 
ridicarea nivelului cali
tativ al activităţii econo
mice, pentru diversifica
rea sortimentală. Efi
cienta exportului poete 
fi de asemenea demon
strată şi prin cursul da 
revenire obţinut prin 
vînzarea produselor 
noastre, care anul aces
ta este superior cu 25— 
30 la sută celui de anul 
trecut".

Am redat această de
claraţie întrucît la ma
terializarea sarcinilor re

ieşite din cifrele de mai 
sus s-a trecut încă din 
prima zi. In toate atelie
rele şi secţiile întreprin
derii s-a muncit din 
plin, în condiţii de apro
vizionare şi organizare 
corespunzătoare. A în
ceput fabricarea în serie 
mare a bibliotecii „Ker- 
coff“ şi a unui tip mo
dificat de bucătărie des
tinat exportului, la care 
se folosesc accesorii din 
aluminiu.

La fabrica de creioa
ne, datorită creşterii ce
rerii acestor produse la 
export, s-a trecut la ma
terializarea, încă din 
prima zi a măsurilor or
ganizatorice şi de îmbu
nătăţire a fluxurilor teh
nologice pentru asigu
rarea sporirii capacităţii 
unităţii cu aproximativ 
20 la sută.

•  La întreprinderea 
„Libertatea“ prima zi de 
lucru din acest an a gă
sit secţiile şi. atelierele 
bine pregătite pentru a- 
tacarea' din plin a in
dicatorilor de plan. Toa
te sarcinile fizice sínt 
perfect corelate cu ca
pacităţile de producţie, 
fiind totodată asigurată 
aprovizionarea tehnico- 
materială.

Sarcinile de plan afe
rente primei zile de lu
cru — sarcini astfel de
falcate incit să se asi
gure o bună ritmicitate 
— au fost realizate de 
către toate secţiile şi 
formaţiile de lucru. La 
apretură, de exemplu, în 
ultimele două ore de lu
cru din ziua de 3 ianua
rie a.c. s-a dat produc
ţie în  contul zilei urmă
toare.

Printre noâtăţile aces
tui an — după cum ne 
informează directorul în
treprinderii. ing. Nicolae 
Nan — poate fi menţio
nat şi faptul că structu
ra articolelor este modi
ficată în sensul că se 
foloseşte in proporţie 
mult mai mare materia 
primă indigenă, avînd 
poliester cit şi lină. în 
funcţie de aceasta au in
trat in producţie o serie 
de articole noi, mult so
licitate pe piaţa internă 
şi externă.

•  Şi la întreprinderea 
de marochinărie şi În
călţăminte „13 Decem
brie" activitatea de 
producţie a început nor
mal, prin acest „normal"
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lucrările cesiunii Consiliului 
popular al municipiului Sibiu

Ieri după-amiază, a avut loc cea. 
de-a XXII-a sesiune ordinară a Con
siliului popular al municipiului Si
biu. în  cadrul ordinii de zi adopta
te, la primul punct, tovarăşul Con
stantin Buzdughină, prim-vicepre- 
şedinte al Comitetului executiv al 
Consiliului popular municipal a pre
zentat expunerea de motive la 
„Proiectul de hotărîre privind a- 
doptarea planului economiei locale 
in profil teritorial pentru 1974“. în  
continuare au fost prezentate 
expunerea de motive la „Proiec
tul de hotărîre privind adoptarea 
bugetului local pe anul 1974“ şi ra
portul comun al comisiilor perma
nente ale Consiliului popular.

Semnificative pentru această Im
portantă etapă a cincinalului în 
curs sínt creşterile remarcabile ale 
principalilor indicatori economici şi 
financiari. Astfel, producţia globală, 
pe total economie, in municipiul Si
biu urmează să înregistreze o creş
tere de 17,7 la sută fată de nivelul 
realizărilor anului precedent. Pro
ducţia de export se va mări în ace
laşi timp cu 66 la sută. Creşterile 
respective vor fi posibile pe baza 
însemnatelor investiţii alocate — cu 
168 milioane iei mai mult decit în 
anul trecut — a noilor capacităţi de

producţie, ce urmează a fi puse in 
funcţiune în timpul anului curent.

Volumul investiţiilor alocate mu
nicipiului Sibiu reprezintă 36 la su
tă  din totalul investiţiilor judeţului 
nostru şi vor crea peste 4 470 noi 
locuri de muncă.

In cuvintul lor deputaţii Anatolie 
Balaban, Maria Nemeş, Wilhelm 
Klusch, Gheorghe Marcu şi O- 
prea Cînean s-au referit la 
măsurile întreprinse Încă din a- 
mul precedent penlru îndeplinirea 
exemplară a sarcinilor economice, 
a bugetului în profil teritorial pe 
anul în curs.

In concluziile dezbaterilor a luat 
cuvintul tovarăşul loan Ungur, prim- 
vicepreşedinte al Comitetului execu
tiv  al Consiliului popular judeţean, 
care în lumina recentelor documente 
de partid a făcut numeroase reco
mandări, în vederea mobilizării tutu
ro r forţelor pentru realizarea volu
mului sporit de producţie din u- 
nitătile economice ale municipiului 
Sibiu.

Vorbitorul s-a referit la nece
sitatea folosirii, raţionale a noilor 
capacităţi productive, -la mai buna 
utilizare a materiilor prime şi ma
terialelor, la gospodărirea energiei 

- şi combustibilului.
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h  nou 
material 

term urefractar
■  LA CLUJ A FOST OBŢI

NUT, DE CĂTRE UN GRUP DE 
SPECIALIŞTI DE LA COMBINA
TUL MINIER SI INSTITUTUL 
POL1TELINIC, un nou material 
termorefractar, preparat exclusiv 
din materii prime indigene. Ca
racteristicile sale tehnice sínt 
deosebite fată de şamotă, fiind 
mai rezistent Ia şoc termic, la 
compresiune, ceea ce-i conferă 
o valoare industrială superioară. 
Noul material termorefractar 
poate fi folosit la confecţionarea 
de cărămizi şi blocuri de dife
rite profile, la căptuşirea pere
ţilor cuptoarelor. De reţinut fap
tul că la ardere masa acestui 
material nu suferă nici o con
tracţie şi deci nu dă fisuri.

(Agerpres)
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Unul din noile utilaje ale fabricii 
de covoare „Dumbrava" din Sibiu: 

maşina „Tufting“

Dacă a r  fi să-I judecăm  du- 
. _ p ă  insisten ţa  cu ca re  s-a  sta- 
$  to rn ic it în  agenda de luc ru  a 
Vjj factorilor de propagandă şi cul- 
ré tu ră , am  pu tea , spune: acum. că 

anu l 1974 este d e ja  un  an  ba
ft tr în . Cu m ulte  luni înainte 
pi h a r ţa  principalelor sale direcţii 
jä de acţiune era  stabilită punct 
ra cu  punct, în  lum ina progra- 
f- m u lu i de perspectivă al m un- 

cii de educaţie in  jude ţu l Si- 
jff biu, parte  a m uncii generale 
Ú de înfăptuire , a program ului de 
re dezvoltare elaborat de partid. 
% A spectul fundam ental, de strue- 
V. tu ră . se află conţinut, aşadar, 

în  înseşi liniile de acţiune, în 
orien tările  şi perspectivele des- 

re chise ac tiv ităţii ideologice du- 
Ţi pa p lenara, d in  3—5 noiem brie 
f. 1971. după confirm ările în sta 
ll tu t  de program  acordate aces- 
§  to r  o rien tări p rin  Conferinţa 

N aţională a partidului. în tru 
n ită  la  jum ăta tea  anului 1972. 

i? Condiţia specifică a anului 
ţi cu ltu ra l 1974 în perspectivele 

acestui program  decurge clin 
prezenţa, în  toam nă, a două 
evenim ente cu rezonanţă pro- 

f. fundă în  isto ria  Rom âniei eon
ii tem porane: aniversarea a trei- 
•Â zeci de ani de la  eliberarea pa
ră tr ie i noastre de sub jugu l fas- 
S  cist şi Congresul al X I-lea al 
V. P artid u lu i Com unist Român, 
$  evenim ente pe care întregul 
sf nostru  popor şi-a propus să le 
â  în tim pine cu realizări pe m ă- 
S  sură. A ceasta înseam nă. în  per
je spectiva anu lu i cu ltu ra l sibian, 
$  o direcţie de acţiune foarte 
% precisă, în  ilu stra rea  căreia 
re ş i-au  an u n ţa t con tribu ţia  fór
ra ţe le  cu ltu rale  cele m ai valo
ni roase d in  ra z a  judeţu lu i. 
f .  în a in te  de toate, pen tru  a 
$  ho tă rî p rofilu l specific al anu- 

lu i cu ltu ra l 1974, însuşi festi
vi valu l „C ibinium " se va consa- 
S  era cinstirii acestor acte re- 
jţj m arcabile de istorie românească. 
Ú E l se v a  desfăşura în preajm a 
^  acestor evenim ente şi va , u r-  
^  m ări să  dea o expresie con- 
jjj cen tra tă  posibilităţilor arte i si 
^  cu ltu rii sibiene, inchinindu-le

patriei şi partidu lu i conducă
tor. F ireşte , . nu  vor lipsi din 
protocolul om agial realizări ale 
in stitu ţiilo r profesioniste de 
a rtă  sibiene, T ea tru l de s ta t 
F ilarm onica de stat, bibliote
cile şi m uzeele, principalele 
institu ţii ale cu ltu rii de m âsă, 
un ite  cu toa te  în  efortu l ele a 
asigura actualei ediţii a „C ibi- 
nium “-u lu i strălucirea dato ra tă  
unor m om ente a tît d e . înalte.

în  lin ia  aşezăm intelor cu ltu 
rale  d in  re ţeaua sindicală, care 
cuprinde in tr-u n  anum e fel 
toată  h a r ta  cu ltu rii sibiene. va 
continua am pla acţiune cu ltu 
rală „R om ânia — v a tră  de vic
to rii“, încercind şi ea. acum. 
spre etapele finale, să aducă 
om agiul cu ltu ra l al în tre p rin 
derilor şi in stitu ţiilo r sibiene, 
al tu tu ro r  form aţiilor artistice, 
la  piedestalu l m arilor eveni
m ente.

M işcarea artistică de am atori 
se va reun i insă în  m ultiple 
form ule organizatorice p en tru  a 
da m ăsura posibilită ţilor sale 
actuale, p en tru  a se apropia 
d*r condiţia perm anentizării în 
efortu l său  specific de a con
tribu i la educaţia socialistă a 
m aselor. D intre num eroasele 
puncte de relief ale activ ităţii 
artistice de am atori, de-a lu n 
gul anului cu ltu ra l 1974, r e 
m arcăm : num eroase expoziţii
personale şi de grup organi
zate p rin  C entru l jude ţean  de 
îndrum are a m işcării artistice 
de am atori, jude ţeană artiş ti
lor am atori, expozţia bienală 
de a rtă  fotografică, expoziţia 
bienală de a rtă  populară, o ga
lă inedită de film e replizate de 
cineaşti din judeţ, dar şi o suită 
de m anifestări in iţia te  în  sco
pul valorificării datin ilo r şi o- 
b iceiurilor tradiţionale. Iată  
cîteva: în tilrurca jun ilo r la 
Sălişte, tă ierea bradulu i la 
Sadu, balu l catarinelor in nyű 
m ulte  localităţi cu populaţie
germ ană, sărbătoarea lolelor la

-1_________________________
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in agricultura cooperatistă

„Sarcinile pe 1974 sínt 
pe deplin realizabile“

m I m H I  n

Ergonomia şi necesitatea escaladăm
unor bariere artificiale

— ele vorbă cu dr. ROMULUS MARTIN, conducătorul Cercului de ergonomie Sibiu —

Ne aflăm în perioada de definiti
vare a măsurilor menite să asigu
re realizarea sarcinilor de plan pe 
1974 în agricultura cooperatistă a 
judeţului nostru. In legătură cu a- 
ceastă problemă, ani adresat cîteva 
întrebări inginerului Mihail Tiller, 
director general al Direcţiei judeţe
ne a agriculturii.

Planul pentru 1974 In agricul- ‘ 
tura cooperatistă este mobiliza
tor. Cum apreciaţi acest lucru?

La stabilirea Indicatorilor de plan 
pe anul în curs s-au avut în vedere 
posibilităţile existente în fiecare u- 
nitate. Astfel, producţia globală a-- 
gricolă în sectorul cooperatist va fi 
mai, mare cu 3 milioane lei. Va tre 
bui să obţinem. 55 mii tone grîu, pes
te 52 mii tone, porumb boabe, 112 
mii tone sfeclă zahăr, 72 mii tone 
cartofi şi 13 500 tone legume. Din a-

Cercul „Prietenii Salvamontului" 
aparţinind Casei pionierilor din Si
biu înaintea plecării în tabăra de 
instruire de la Păltiniş.

Foto: AL. C.

ceste cantităţi vor fi livrate la fon
dul de stat, cu 16 miii tone gria mai 
mult decit în 1973, şi însemnate 
cantităţi, de porumb, sfeclă de zahăr, 
in fuior şi cartofi.

In sectorul zootehnic. creşterile 
la efective faţă de realizările anului 
trecut, sîrit de 15 la sută la bovine 
şi: ovine şi de 33 la sută la porcine. 
Vom livra la fondul de stat cu 30 
■la sută mai mult lapte şi cu 25 la 
sută mai multă carne. Importante 
creşteri se vor înregistra şi la cele
lalte produse animaliere.

Apreciez faptul că sarcinile pe 
1974 prevăzute în acest sector sint 
pe deplin realizabile.

— Ce posibilităţi există pentiu 
materializarea celor propuse?

— în primul rînd dispunem de 
o bază tehnico-materială care asi
gură ţăranilor cooperatori, cadrelor 
.de, specialitate -. posibilitatea organi
zării şi desfăşurării activităţii în 
1974 în condiţii mult superioare. 
Faptul că în toamna, anului trecut 
însămîntările la . culturile de păioase 
s-au realizat în perioada optimă, fo
losirea unor soiuri de înaltă produc
tivitate, faptul că pe suprafeţele ce 
urmează să fie însămânţate în pri
măvară au fost executate arături 
creează premisele obţinerii unor 
producţii vegetale Ia nivelul Indica
torilor stabiliţi, în  vederea realiză
rii producţiei planificate în secto

rul vegetal, in Aecare wnîfafe se w  
întocmi planul do amplasare al cul
tu rilo r şi de fertilizare, stabllindu-se 
totodată tehnologia de lucru adecva
tă pe fiecare tarla în funcţie de 
planta şi gradul de fertilitate. Pen
tru anul agricol 1974 se vor asigura 
12 mii tone îngrăşăminte azotöase 
şi 18 mii tone îngrăşăminte fosfati- 
ce, cu 9 mii tone mai mult decit în 
1973. De asemenea, vor fi fertiliza
te 19 mii hectare terenuri cu gunoi 
de grajd, 2 mii hectare prin tîrlire 
şi 2 mii hectare prin administrarea 
mustului de grajd.

Ţinîndu-se seama de lipsa forţe
lor de muncă, o atenţie sporita se 
va acorda extinderii chimizării. Vor 
fi, erbicidate in acest an cerealele 
păioase pe 20 mii hectare, porum
bul boabe — pe 10 mii hectare, sfe
cla de zahăr — pe 3 mii hectare şi 
legumele — pe 800 hectare.

Paralel cu aceste ăioţiuni avem po
sibilitatea de a amplifica pe o sca- 
Tă mai largă introducerea de noi. so
iuri de mare productivitate, îndeo
sebi. la cartofi şi cereale. De altfel, 
in 1974 în cadrul sectorului coope
ratist vor funcţiona un număr de 10 
ferme sémin cere, care vor produc® 
importante cantităţi de seminţe.

In sectorul zootehnic planul pe

(Continuare în pag. a lll-a)
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Este pretutindeni evident — prac
tica activităţii economice vine în 
sprijinul acestei afirmaţii — că in
fluenta factorului uman asupra efi
cienţei industriale are efecte atît de 
importante în planul micro şi ma- 
cromediului social, incit aceste e- 
fecte se impun a fi analizate cu 
maximă responsabilitate şi compe
tenţă şi incluse în sfera de acţiune 
a factorilor decizionali. Cu alte cu
vinte, în orice situaţie trebuie să 
se plece de la analiza minuţioasă 
a premiselor sociologice şi psiholo
gice a eficacităţii organizational 
şi, în particular, a căilor de ame
liorare a cönditfilor „subiective“ 
prin instaurarea unui climat favo
rabil randamentului sporit, spiritu
lui novator, absenteismului redus 
şi fluctuaţiei restrînse. Ergonomia, 
ca ştiinţă complexă a muncii u r
mărind asigurarea unor corelaţii^ op
time între factorii ce concură la 
realizarea producţiei, îşi poate a- 
duce o contribuţie esenţială în  va
lorificarea cu maximum de efica
citate a potenţialului uman, activ, 
creator.

Ziarul nostru şi-a pus în dese rîn- 
duri coloanele la dispoziţia acelora

care chemau la promovarea largă, 
ştiinţifică a ergonomiei, în încerca
rea de a demonstra specialiştilor, 
tuturor organismelor implicate in 
acest proces că ergonomia nu este 
ş i ' nici nu trebuie înţeleasă ca o 
disciplină de laborator, ci ca o şti
inţă care se poate valorifica doar 
la locul de muncă. Din păcate, la 
noi ca şi în alte judeţ? de altfel 
întreaga acţiune a fost lăsată doar 
pe seama unor oameni inimoşi, pa
sionaţi, foarte bine intenţionali, dar 
care lipsiţi de sprijin şi de un ca
dru organizatoric adecvat au slîr- 
şit prin a-şi declara neputinţa în 
faţa barierelor de reticente.

Un asemenea om, a cărui traiec
torie zămislită, de o pasiune con
stantă am urmărit-o într-un mod 
deosebit doar de-a lungul ultimilor 
4—5 ani, se dovedeşte a fi dr. 
ROMULUS MARTIN care, printre 
altele, a reuşit să pună la Sibiu 
bazele unuia din cele dinţii cercuri 
de ergonomie din ţară. Astăzi, cu 
ajutorul lui, ne propunem să rea
lizăm un cuprinzător tu r de orizont 
asupra aspectelor diverse pe care 
le implică generalizarea ergonomiei 
la scara unităţilor productive.

— După cite ştim, problemele 
de ergonomie v-au pasionat în
că din vremea cînd ele se ve
hiculau toarte timid şi „inexpre- 
siv". Se pare totuşi că de atunci 
nu am ax'ansat prea mult, cel 
pu(in în planul acţiunii practi
ce, concrete. De ce credeţi că 
ergonomia „prinde" atît de greu 
la noi?

— în genera), toţi specialiştii 
sínt de acord măcar in principiul 
fcă ergonomia constituie o discipli
nă care poate pune la îndemîna 
întreprinderilor rezerve însemnata 
de valorificare a propriului poten
ţial uman şi material. Aşadar, na 
întîmplător s-au făcut şi se fac la 
nivele superioare eforturi evidente, 
încercări diverse pentru implemen
tarea acestei ştiinţe în perimetru! 
curent de lucru al conducătorilor 
proceselor de producţie. Din păca
te însă, cum aţi sesizat şi dv., în
ceputurile de organizare, de crista
lizare a unor- obiective ce ţin de 
ergonomie nu au fost dintre cele 
mai fericite — chiar în unele cen
tre industriale şi universitare Im

portante — , aşa Incit cabinetele 
sau centrele respective n-au reuşit 
să se transforme în focare cu rază 
mare cie acţiune, unele încetîndu-şi 
practic activitatea. De ce? — m-aţi 
în tre b a t. ,.  După părerea mea, din 
lipsa unor obiective clare şi pre
cise, a unor metode de lucru efici
ente şi a unui for de organizare 
şi coordonare al acestei complexe 
activităţi la scară naţională. A lt
minteri, condiţii există. Industria 
noastră aflată într-un permanent e- 
fort de modernizare şi autodepă- 
şire oferă un teren practic nelimi
tat in care cercetările ergonomice 
s-ar putea materializa cu un inesti
mabil folos. Important este însă să 
ştii de la ce să porneşti şi unde 
trebuie să ajungi, să întîlneşti o 
întreprindere cu o conducere recep
tivă, sensibilă la investiţii al căror 
rod poate să nu se evidenţieze 
imediat dai' care poate crea in 
perspectivă condiţii deosebit da pri-

{Gontinuare In pag. a Hl-a) 
Interviu realizat de 

EMIL DAVID
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l  to tu ş i,  
iarn ă ...

Deşi în ultimele zile soarele 
a zîmbit cu destul curaj, să nu 
uităm că e, totuşi, iarnă. Să nu 
uităm noi, pietonii, şi să nu uite 
ei, şoferii. Pentru că fiind iarnă 
se mai face din cînd în cînd şi 
polei şi a tunci...

In dimineaţa de 24 decembrie 
1973, pe raza municipiului Me
diaş autotractorul nr. 21-MS-2602, 
proprietate a Autobazei Reghin, 
avîndu-1 la volan pe Traian Tu
dorán (24 ani) a derapat dato
rită poleiului şi s-a tamponat cu 
autodubiţa nr. 31-SB-627, pro
prietate a I.C.M.J. Sibiu, şantie
rul 1 Mediaş, condusă de Con
stantin Moldovan. Consecinţele: 
rănirea gravă a lui C.M. şi ava
rierea autodubiţei.

In noaptea următoare, pe dru
mul judeţean Sibiu—Mediaş s-a 
produs un alt accident, avînd 
aceeaşi cauză. Autofurgonul izo
term 04520-SB, proprietate a 
I.I.L. Bucureşti, condus de Mihail 
Iordache s-a răsturnat într-un 
şanţ adine. Autovehiculul a fost 
avariat iar conducătorul auto a 
suferit vătămări ale integrităţii 
corporale.

Deci, atenţie! 1

3G

S u p ărat...
fo c

Vasile Mureşan, om în toată 
firea (39 ani, salariat la între
prinderea „8 Mai“ Mediaş) s-a 
certat cu nevasta şi-a plecat de- 
acasă. Pînă aici, nimic foarte de
osebit. Dar după cîteva luni (!) 
revine, nu să se împace ci să se 
răzbune. Şi a găsit o metodă 
originală: a turnat benzină în
casă, i-a. dat foc, iar apoi a ple
cat satisfăcut. Noroc cu vecinii 
şi cu pompierii militari care au 
localizat şi stins incendiul, , nu 
însă înainte ca acesta să fi pro
dus pagube de Cîteva mii de lei.

Acum V.M. va suporta con
secinţele.

Ce s-ar întîmpla dacă toti oa
menii supăraţi, dintr-un motiv 
sau altul, şi-ar da foc caselor?

DG

Umbla
cu „braşoaiie“

Gheorghe Braşoveanu a fost 
surprins ziua în amiaza-mare în 
timp ce Încerca să fure o bici
cletă din curtea imobilului de pe 
str. Moş Ion Roată nr. 5 din Si
biu. înainte trecuse pe la „Ti 
m isül".. .  să-şi facă curaj, apoi 
a in tra t în curtea imobilului res
pectiv, a fortat lacătul la o ma
gazie ş i . . .  a fost prins. Cică 
voia „să-şi ia bicicleta Iul, pusă 
acolo de un prieten".

E lesne de înţeles ce va ur
ma. Şi cînd te gîndeşti că doar 
cu două zile înainte fusese eli
berat din penitenciarul sibian un
de „stătuse" trei luni pentru va
gabondaj şi parazitism social.

„R ă zb o in ic ii“
într-o seară doi fraţi din Bra-

teiu, Teodor şi Ştefan Ciorogar, 
avind, se vede treaba, surplus 
de energie, au vrut să-l consu 
me într-un fel oarecare şi i-au 
atacat pe drum pe doi consăteni 
de-ai lor, Aurel Boian şi loan 
Drăghici, luîndu-i la bătaie. Nu 
cu pumnii ci c u . . .  securile (de 
parcă s-ar fi aflat la pădure) 
Pentru a aplana conflictul, Adolf 
Drăghici a intervenit intre cei 
patru, dar fraţii erau prea în 
fierbînţaţi aşa că l-au luat şi pe 
acesta „în securi". Or fi citit ei 
vreo carte despre indieni sau or 
ii auzit ceva despre „securea 
dezgropată“, dar nici chiar aşa!

Vor fi pedepsiţi pentru ultraj 
la bunele moravuri şi vătămări 
grave ale integrităţii corporale.

DG

Imprudenţi
S-a întîmplat la Retiş, comu- 

îa Brădeni. Ceasul rău sau ghi
don? Nu! Imprudenţă în ade 
zăratul Înţeles al cuvîntului.

Liviu Mihuţ (15 ani) se dădea 
;u sania în curtea imobilului cu 
ir. 42, dar „pîrtia“ se prelungea 
Dină în drum. Şi odată, venind 
in jos a ajuns brusc în faţa u- 
rui autoturism (nr. 07896-B con- 
ius de loan Bugneriu) fiind acci- 
ientat grav (fractură de bazin).

Motiv care ne determină să 
îndemnăm încă o dată la pru
denţă şi grijă în alegerea locu
rilor de joacă ale copiilor. Pen
tru a fi scutit! de astfel de în- 
timplări nefericite şi nedorite.

D. IONAŞCU

Viata culturală sibiană in perspectiva
noului an

(Urmare din pae. I)

A gnita, buzduganul la  M ohu 
şi la  Retiş, în tîln irea  fiilor sa
tu lu i în tr-o  serie de localităţi, 
apoi trad iţionala Zi a recoltei 
cinstită cu un  bogat rod  cu l
tu ra l în  m ai toa te  localităţile 
judeţu lu i. Nu vor lipsi, pe de 
a ltă  parte, frum oasele şi spec
taculoasele festivaluri zonale şi 
judeţene, a tît de p re ţu ite  de 
m arele public în  h a rta  ediţiilor 
lor trecute. In tre  ele vor fi: 
C int şi joc pe H îrtibaci —  la 
Agnita, Poezia pasto rală  —  la 
R ăşinari, Concursul jude ţean  
al fanfarelor —  la  M ediaş, Pe 
M urăş şi pe T îrnave — la  B ra- 
teiu , Pe pViiuri M ărginene — 
la  Sălişte, C ireşar ’74 — la  Cis- 
nădie, Sus pe m untele d in  
J in a  — la Jina . Toate vor rea
liza ceea ce se cheam ă cadrul 
organizatoric de a firm are  a 
noi ta lente, de confirm are a 
unor prom isiuni de ta len t, de 
reintilnire sub steag competi- 
ţional a ta len te lo r sigure şi au 
toritare , din toate colţurile ju 
deţu lu i nostru.

P rogram ul cu ltu ra l al anu- 
lu i 1974 indică şi cîteva ani
versări locale cu aură deose
bită. Ele v in  să se adauge li
nei politici statornice de cin
stire  a trecu tu lu i progresist, 
orien tare ce a îm bogăţit harta  
cu ltu ra lă  a jude ţu lu i cu aleea 
de bustu ri din parcul „A stra“, 
cu m uzeul „ S tephan Ludwig 
R o th“ la  M ediaş, cu busturile  
de la Fofeldea şi de la  M iercu
rea  Sibiului, cu atîtea şi a tîtea 
alte în tocm iri de veneraţie.

Desigur, v o r continua şi în 
acest an  bogatele reg rupări de 
fo rţe  cu ltu ra le  d in  cadrul ci
clurilor T ribuna „A stra“ , acţi
une de largă am ploare, consa
cra tă  în  principal deschiderii 
căilor de pătrundere  a artei 
culte în  m ediul ru ra l, vor con
tin u a  activ ităţile cu cartea  în 
cadru l re ţe le i de biblioteci şi 
cu  film ul, activ itatea cu ltu ral- 
eduQ'itiva de m asă consacrată 
în făp tu irii sarcinilor economice 
în  toa te  sectoarele, populariză
r ii politicii in te rne  şi externe 
a  partidu lu i şi s ta tu lu i nostru, 
fo rm ării tră să tu rilo r m oralei

com uniste, ac tiv ităţile consa
cra te  educaţiei ştiin ţifice a  m a
selor. In aceste eforturi, Tea
tru l de s ta t şi F ilarm onica de 
sta t, pe lingă o rien tările  re 
pertoriale, isi p ropun o mai 
vie p rezenţă în  stagiuni per
m anente, la M ediaş, Agnita, 
Cisnădie, Ocna Sibiului, Avrig, 
A poldu de Sus, C ristian, O rlat 
sau M iercurea S ibiului, num e
roase dezbateri şi în tîln iri cu 
publicul, toate  m enite a faci
lita  accesul spre a r tă  al unor 
categorii de public de foarte 
largă cuprindere.

R eflectînd şi la  alte aspecte 
ale activ ităţii cu ltu ra le  sibiene 
în  1974, la  prezenţele edito
riale, la  cercetarea ştiin ţifică a 
fenom enului cu ltu ral, la  alte 
num eroase in iţiative şi acţiuni 
cuprinse în  p lanu l desfăşurat 
al C om itetului jude ţean  de cul
tu ră  şi educaţie socialistă, rea 
lizăm  m ai bine adevărul că a- 
nu l care a  început acum  va 
fi, şi in  perspectivă cu ltu rală , 
un  an  bogat în  realizări şi h a r
nic în fapte.

Tehnologii 
de cultura 
specifice 

nisipurilor
■  SPECIALIŞTII DE LA STA

ŢIUNEA CENTRALĂ DE CERCE
TĂRI BECHETU au stabilit teh
nologiile de cultură specifice ni
sipurilor pentru o serie de plan
te cerealiere, tehnice, pentru le
gume, viţa de vie şi pomi fruc
tiferi. Aplicate în sudul Olteniei, 
unde a fost amenajat unul din 
marile şi modernele sisteme de 
irigaţii Sadova—Corabia care în
sumează 80 000 ha, ele contri
buie la transformarea nisipurilor 
altădată pustii în cîmpuri rodi
toare. Mărturie stau şi rezulta
tele din acest an cînd s-au ob
ţinut recolte la hectar de peste 
4 000 kg grîu, 10 000 kg porumb, 
mai mult de un vagon de stru
guri, iar la lucerna producţiile 
au depăşit pe cele realizate în 
celelalte zone agricole din tară. 
Tot aici au fost realizate două 
recolte pe an de pe aceleaşi su
prafeţe.

Rezultatele înregistrate atît în 
cercetare, cit şi în producţie 
marchează începutul agriculturii 
moderne pe nisipuri în tara 
noastră. Experienţa dobîndită va 
fi transferată în alte zone de 
nisipuri mai ales pe cele din 
Delta Dunării pentru care a fost 
elaborat un program special de 
dezvoltare a agriculturii.

(Agerpres)

introducerea în ţara 
noastră a tarifului vamal 

de import
începînd cu prima zi a noului an, 

tara noastră a introdus tariful va
mal de import. Cadrul juridic gene
ral de aplicare a taxelor vamale, cit 
şi sistemul de influenţare, prin taxe 
vamale, a modului de formare şi 
stabilire a preţurilor interne pentru 
mărfurile importate, precum şi va
loarea la care se aplică taxele va
male sínt statuate de Legea privind 
tariful vamal de import al Republi
cii Socialiste România din 20 iunie 
1973 şi Hotărîrea Consiliului de 
Miniştri pentru aprobarea şi aplica
rea tarifului vamal de import din 
23 octombrie 1973, care au la bază 
prevederile Legii nr. 1 de comerţ 
exterior, de cooperare economică şi 
tehnico-ştiinţifică din martie 1971.

Scopul introducerii tarifului va
mal îl constituie, în primul rînd, fo
losirea mai largă a pîrghiilor econo- 
mLco-financiare în activitatea de 
comerţ exterior, în special prin re
flectarea preturilor de import în pre. 
ţurile interne ale mărfurilor impor
tate. Totodată, în preambulul legii 
este amintit şi rolul tarifelor vamale 
în negocierile internaţionale, avîn- 
du-se în vedere convenirea de con
cesii tarifare, menite să contribuie 
la intensificarea schimburilor co
merciale reciproce.

Tarifului vamal îi revine rolul de 
a contribui la raţionalizarea şi orien
tarea mai judicioasă a importurilor 
efectuate de unităţile economice, el 
nu este un instrument restrictiv, nu 
urmăreşte să îngreuneze accesul

I N F O R M A Ţ I I  C U L T U R A L E
fă Primul sfîrşit de săptămînă al 

anului 1974 va fi marcat de seri 
cultural-distractive organizate de in
stituţiile culturale sibiene. Astfel, la 
sala din Turnişor a Gasei de cultură 
a municipiului va avea loc un con
cert de muzică uşoară susţinut de 
formaţia „Apollo" după care va u r
ma dans. Sîmbătă şi duminică, înce
pînd de la ora 18, Casa de cultu
ră a sindicatelor găzduieşte două 
seri cultural-distractive. Clubul sa
lariaţilor din transporturi şi teleco
municaţii va fi cadrul în care dumi
nică tinerii vor petrece cîteva ore 
plăcute in compania formaţiei „Spec
tral".

$  De ieri, în librării se găseşte 
„Almanahul literar ’74“, editat de 
Asociaţia scriitorilor din Bucureşti.

Apărut în condiţii grafice deosebi
te, cuprinzînd semnături dintre cele 
mai ilustre din literatura română şi 
străină, lucrarea este o realizare ca
re satisface nevoia de informare şi 
cunoaştere a iubitorilor de literatu
ră.

® Luni, la ora 19, Casa de cultu
ră a sindicatelor va găzdui un nou 
spectacol al Operei române din 
Cluj, în cadrul microstagiunii pe 
care aceasta o susţine in oraşul

nostru. Oferind melomanilor sibieni 
una din bijuteriile de primă mărime 
ale repertoriului de operetă — „Li
liacul“ de Johan Strauss — presti
gioasa instituţie culturală clujeană 
doreşte să continue sub bune auspi
cii şirul spectacolelor, început in 
1973. Bucurîndu-se de conducerea 
muzicală a Iui Grigore Biro, regia 
A. I. Arbore, scenografia Vaier Va- 
silescu, precum şi de concursul u- 
nor cîntăreţi de clasă, „Liliacul“ va 
fi cu siguranţă unul dintre primele 
succese din anul 1974.

•  In noua serie a Editurii ştiinţi
fice, „Biblioteca juridică a cetăţea
nului“, au apărut primele trei ti
tluri: „Modificarea Codului penal" de 
Iulian Poienaru, „Delapidarea şi fur
tul în paguba avutului obştesc“ de 
Constantin Barbu şi „Răspunderea 
materială a persoanelor încadrate în 
muncă" de Şerban Beligrădeanu.

O  De curînd, la librăria sibiană 
„Dacia Traiană" au fost montate 
două tonele rotative destinate pre
zentării lucrărilor apărute im Editu
ra politică. Tonetele prezintă avan
tajul că permit expunerea cărţilor 
atît frontal cit şi pe cotor, fiind pri
mele de acest fel din ţară.

Un experiment interesant
Inginerii clujeni Erich Halpert 

şi Aurel Ianceu au făcut un ex
periment deosebit de interesant 
în vederea diminuării poluării 
sonore. Ei au aplicat, ia geamu
rile clădirii consiliului popular 
judeţean, o modificare cu efect 
imediat. Prin înlocuirea geamu
rilor interioare cu sticlă de altă 
grosime decit cea a exterioare

lor s-a eliminat fenomenul de vi
braţie la trecerea autovehicule
lor grele, obţinîndu-se o reduce
re a zgomotului străzii perceput 
în încăperi, cu peste 30 la sută. 
Inovaţia va fi generalizată la clă
dirile publice situate pe artere 
de trafic auto intens, ca şi la 
unele locuinţe.

(Agerpres)
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Tabără de instruire a secretarilor 
U. T. C. din şcolile generale de 10 ani

La Liceul agrico4 din Sibiu s-a 
deschis tabăra interjudeţeană de 
instruire a secretarilor U.T.C. 
din şcolile generale de 10 ani.

Participă 182 elevi din judeţele 
Harghita, Mureş, Argeş, Vtloea 
şl Sibiu.

mărfurilor străine în tară, ci dimpo
trivă, este menit să asigure iinpoi- 
tul acestora în condiţii de eficienţă 
sporită. El constituie, totodată, un 
mijloc de întărire a responsabilităţii 
întreprinderilor, în gestionarea fon
durilor destinate operaţiunilor de 
comerţ exterior.

Concepţia care a stat Ia baza ela
borării tarifului vamal reflectă, to t
odată, preocuparea dezvoltării co. 
merţului nostru exterior cu toate 
ţările lumii, pentru acordarea unui 
regim nediscriminatoriu tuturor par
tenerilor comerciali care aplică faţă 
de România regimul vamal cel mai 
favorabil, pentru crearea premiselor 
necesare realizării de importuri in 
condiţii cit mai raţionale. Astfel, le
gea prevede că mărfurile importate 
din ţările care aplică României tra
tamentul naţiunii, celei mai favoriza
te să fie încadrate la nivelul taxelor 
prevăzute în tariful vamal, iar pen
tru ţările care nu acordă tratamen
tul naţiunii celei mai favorizate se 
prevede posibilitatea majorării ta
xelor vamale faţă de nivelul înscris 
în tariful vamal. Totodată, legea pre
vede instituirea de taxe vamale ma
jorate în relaţiile cu acele ţări care 
introduc majorări de taxe vamala 
neconvenite în prealabil.

Pentru mărfurile importate din ţă. 
rile cu care schimburile noastre co
merciale se desfăşoară pe bază de 
acorduri şi protocoale internaţiona
le, fără sistemul taxelor vamale, sa 
prevede ca tariful vamal să nu fie 
aplicat.

Introducerea tarifului vamal, ca o 
nouă pîrghie economică in desfă
şurarea cit mai raţională a importu
rilor, este în concordantă cu cerin
ţele programului de dezvoltare a 
României privind intensificarea par
ticipării noastre Ia circuitul econo
mic mondial şi corespunde pe deplin 
obligaţiilor asumate de România pa 
plan internaţional ca membru al a- 
cordului general pentru tarife şi co
merţ (G.A.T.T.). Această măsură se 
înscrie, de altfel, în practica inter
naţională în materie de politică co
mercială, în prezent toate ţările lu
mii du cînd o politică vamală activă, 
în conformitate cu interesele econo
miilor lor naţionale.

(Agerpres)
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Imagine de pe Vălar, în drum spre
staţiunea climaterică Păltiniş

Foto: FRED NUSS
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Planuri... Proiecte... Perspective (II)
PANTELIMON CIOLACU, pre

şedintele A. S. Voinţa:
„Anul 1974 va însemna pentru a- 

sociaţia noastră un an al „redresă
rii" pentru că în 1973 am Înregis
trat un regres. Este vorba în pri
mul rînd de secţia de moto. Aici 
am pierdut titlurile nationale la a- 
taş şi dirt-track. Am „împrospătat“ 
componenta secţiei cu elemente ti
nere, de perspectivă. La modelism 
avem de apărat titlurile de cam
pioni republicani cucerite de Dan 
Cotoară şi Zoltán Bernd. La această 
disciplină avem perspective frumoa
se. Turism — alpinismul va sta în 
atenţia noastră şi în acest an, fiind
că se bucură de audienţă în rin'dul 
cooperatorilor. In privinţa sportului 
de masă ne vom întări eforturile. 
Vom organiza în continuare campio-

Ca disposifia tiv.

’ CINEMA
SIBIU: PACEA:

Stare de asediu (o-
rele 9,00: 12,00: 15,30: 18,00; 20,30): 
ARTA: Copernic, seriile I şi II (ore
le 10,00: 14,00: 17,00 şi 20,00):
TINERETULUI: Coarnele de aur (ora
10.00) ; Hugo şi Joseiina (ora 12,00)
şi Departe de Tipperary (orele 14,30; 
16,30; 18,30; 20,30); 7 NOIEMBRIE: 
Agentul nr. 1 (orele 10,00; 14,00;
10,00; 18,00 şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: La răs
cruce de vînturi (orele 9,00; 11,15; 
14,00; 16,30; 19,00; 21,15); TINERE
TULUI: Ultimul cartuş (orele 10,00; 
16,30; 18,30; 20,30).

CISNĂDIE: POPULAR: Veronica se 
întoarce (orele 11,00; 16,00; 18,00 şi
20.00) .

AGNITA: 8 MAI: Dragostea începe 
vineri (orele 10,00; 16,00; 18,00 şi
20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Dragostea începe vineri (orele 18,00
şi 20,00).

OCNA SIBIULUI: Drumul spre
vest (orele 17,00 şi 20,00).

BAZNA-BÄI: In umbra violenţei 
(orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 .AUGUST: 
Conspiraţia (orele 17,00 şi 19,00).

□ TELEVIZIUNE
9,00 — De la 

. Alfa la Omega.
9,30 __ Film serial, Pistruiatul.
10,05 — Up virtuoz al instrumen

telor populare: Luca Novac. 
10,15 — Teatru scurt. Monumen
tul, de Leonid Andreev. 11,05 — 
Film de montaj. 17,30 — Telex. 
17,35 — Caleidoscop cultural-ar
tistic. 17,55 — Din ţările socia
liste. 18.05 — Familia. Populaţia 
şi familia. Invitatul emisiunii: 
acad. Ştefan Milcu. 18,35 — Anul 
nou, cu sănătate! Retrospectiva 
obiceiurilor de iarnă din judeţe
le Bacău, Sălaj, Bihor şi Vîlcea. 
19,00 — Cum vorbim. 19,15 — 
Publicitate. 19,20 — 1001 de seri.
19.30 — Telejurnal. La cotele
anului XXX. 20,00 — Cîntecul 
săptămînii. 20,05 — Derbiul cam
pionatului national de baschet 
masculin: Dinamo — Steaua (re
priza a Il-a). 20,40 — Teleenci 
clopedia. 21,20 _ .  Publicitate
21,25 — Film serial: Brett şi Dan 
ny. 22,15 — Telejurnal şi spoit
22.30 — Romanţa crizantemelor

DUMINICA, 6 IANUARIE
8,30 — Avanpremieră. 8,35 — Gim

nastica pentru toţi. 8,45 — Crava
tele roşii. 9,35 — Film serial Dakta- 
ri. 10,00 — Viaţa satului. 11,15 — 
Ce ştim şi ce nu ştim d e s p re ...  su
gestie, autosugestie, hipnoză. 11.45
— Bijuterii muzicale — interpreţi 
celebri. 12,30 — De strajă patriei. 
13,00 — Album duminical. 16,00 — 
Magazin sportiv. 17,00 — Film serial 
Pistruiatul (III). 17,35 — Publicitate. 
17,40 — CSntare patriei. 19,00 — Lu
mea copiilor. O lecţie ca-n vis. 19,30
— Telejurnal. 20,05 ~  Reportajul 
săptămînii. Se întorc fiii Vrîncioaiei. 
20,25 — Publicitate. 20.30 — F ii»

artistic. Trandafirul alb pentru sora 
mea neagră. (Film mexican). 22,00 
— Telejurnal. 22,10 — Duminică 
sportivă.

0 CÂRTI NOI
Dan Grindea: Invă- 
tămînt — producţie. 

Introducere in analiza eficienţei e- 
conomice a învăţămintului. Editura 
politică; Manuel Masiliu: Lumina — 
undă electromagnetică? Editura Al
batros; Constantin Gheorghiu: Aurel 
Vlaicu. Viaţa şi opera. Editura mili 
tară; Ion Constantinescu: Din însein 
nările unui fost reporter páriámén 
tar. Editura politică; Pavel Câmpan 
Oamenii şi teatrul. Privire sociolo 
gică asupra publicului. Editura Mi 
nerva; Camil Petrescu: Teatru. 3 vo 
lume. Editura Albatros: Li-Iu-Giu 
Aventurile maimuţei de piatră Sun 
Vu-Kung. Editura Ion Creangă; Al 
fred Heinrich: Tentaţia absolutului 
Personaj şi compoziţie în opera lu: 
Dostoievski. Editura Facla.

fgrrap u l
Centrul meteorologic Sibiu comu

nică: vreme frumoasă cu cerul va
riabil. Vîntul va sufla slab din sec
torul sud-estic. Temperaturile mini
me vor fi cuprinse intre minus 6 şi 
minus 4 grade, iar cele maxime vor 
oscila între plus 2 şi 4 grade.

natul cooperaţiei meşteşugăreşti pe 
municipiul Sibiu (primăvara — turul, 
toamna — returul) la handbal, vo
lei, popice şi fotbal. Nu vom uita 
orientarea turistică şi cicloturismul. 
In cadrul competiţiei de masă „Cu
pa tineretului" peste 1 500 de coo
peratori vor fi mobilizaţi pentru a 
lua parte la diferitele faze ale în
trecerii. Sperăm că în acest an acti
vitatea noastră va fi mult mai rod
nică".

MIHAI FLEŞERIU, director adjunct 
al Şcolii sportive de elevi Sibiu:

„îmi este foarte greu să sintetizez 
în cîteva rînduri toate proiectele 
noastre pentru anul în curs. Voi spi
cui cîteva dintre ele. La baschet, 
dorim ca echipa junioarelor să ocu
pe unul din primele şase locuri la 
turneul final al campionatului natio
nal al juniorilor şi şcolarilor. La 
gimnastică avem deja , un „nume“ şi 
o tradiţie care trebuie apărate. A- 
tît Ia individual cit şi pe echipe vom 
lupta pentru ocuparea primelor 
locuri. Avem adversari puternici 
— dacă ar fi să-i amintim doar pe 
qimnaştii si gimnastele din Lugoj, 
Ploieşti, Constanţa, Galaţi, Bucureşti, 
Gh. Gheorghiu-Dej, etc. — dar dis
punem de elemente foarte talenta
te şi de mare perspectivă (Marile-

na Neacşu, Karin Kraus, Tatiana Ji. 
pa, Ulrike Schmidt etc.). La hand
bal sperăm ca echipa juniorilor să 
ajungă în lupta pentru locurile 1—3 
Ia turneul final, iar la volei — atît 
la băieţi cit şi la fete — echipele 
noastre au şanse să se claseze pe 
unul din primele şase locuri în ta
ră. Să nu uităm că la volei feminin 
echipa sibiană a cucerit anul tre
cut titlurile de campioană naţională 
şcolară şi de juniori. Majoritatea 
componentelor acestei formaţii acti
vează în prezent în echipe de prima 
divizie. La fotbal pretenţiile noastre 
sínt mai modeste deocamdată, intiu- 
cît jucătorii de care dispunem sínt 
încă în formare. Anul acesta vrem 
să consolidăm echipa pentru a pri
vi mai sus în anii următori. La na- 
taţie şi sărituri în apă în anul 1974 
dorim să confirmăm comportarea 
bună din anul precedent. G. Fabich, 
Angela şi Liliana Popescu, Anca Bo- 
bohalma, Carmen Bunaciu, Horia 
Lucaciu $1 ceilalţi vor aduce cu si
guranţă noi titluri şi recorduri re
publicane. In acest sezon aşteptăm 
cu mult optimism şi concursurile 
patinatorilor noştri de viteză*.

IOAN SCHIAU, preşedintele A. S. 
Independenţa:

„Pe scurt, în acest an avem două 
mari dorinţe; să rămînem în prima 
divizie cu echipa masculină de hand
bal şi să promovăm în divizia C la 
fotbal. Ambele obiective sínt perfect 
realizabile. Cu mai multă preocupa
re şi grijă, printr-o intensificare a 
sprijinului acordat echipei de hand
bal, aceasta va putea ieşi din zona 
periculoasă pentru ca sibîenii să a- 
siste în continuare la partide hand
balistice de calitate.

în privinţa sportului de masă, 
vom continua să organizăm compe
tiţii în cadrul întreprinderii la vo
lei, handbal, şi fotbal, dotate cu tro. 
fee.care au devenit deja tradiţiona
le".

BEBE BOBOC, antrenorul echipei 
de rugby C.S.M.:

„în situaţia precară în care ne 
găsim acum mi-e foarte greu să fiu 
volubil. Tot ce vreau să spun e că 
vom lupta din răsputeri pentru a 
părăsi „coada“ clasamentului. La pri
măvară eseurile şi loviturile de pe
deapsă transformate vor vorbi tn»i 
concludent despre munca noastră".

N. I. DOBRA

Cu l t .  col. GHEORGHE FRÄTOAICA, preşedintele A.S.A. Sibiu despre

Revitalizarea sportului militar
sibian

Asociaţia sportivă armata din Si
biu are o valoroasă tradiţie spor
tivă. Ea şi-a cîştigat un meritat loc 
de frunte în rîndul asociaţiilor spor
tive din judeţul nostru. Asociaţie 
cu o organizare complexă, dispu- 
nînd de un valoros potenţial spor
tiv şi de o excelentă bază materială, 
A.S.A. Sibiu se află la începutul u- 
nui nou drum.

Pentru amatorii de sport sibieni 
am solicitat un interviu preşedinte
lui asociaţiei, It. col. Gheorghe Fră- 
toaica.

— Care este noua organizare a 
A.S.A. Sibiu?

— Avem secţii de: atletism, tir, 
judo, lupte, volei, handbal, şah şi 
tenis de cîmp. Atleţii sínt pregătiţi 
de antrenorul Ilie Popa, maestru al 
sportului, luptătorii şi judokanii, de 
Mircea Ionescu, voleibaliştii, de Dan 
Suţiu, iar handbaliştii de loan Ma
nóim. In conducerea secţiilor la 
care nu avem angajaţi antrenori, se 
află foşti sportivi cu o bogată acti
vitate competitională care depun o 
activitate fructuoasă. Astfel sínt 
col. Ion Jipa, la secţia de tir, lt. 
col. Gheorghe Combari, şeful sec
ţiei de şah şi maiorul FI. Covaciu, 
şeful secţiei de tenis de cîmp.

— Ce obiective vizează asocia
ţia?

— Ca prim obiectiv este creşte
rea rolului ei în dezvoltarea spor
tului de masă, în lumina Hotărîrii 
Plenarei C.C. al P.C.R. din februa
rie—martie 1973, şi bineînţeles, reali
zarea unor performante de nivel re
publican. Deocamdată, toate secţiile 
noastre participă la competiţiile or
ganizate pe plan judeţean. Un alt 
obiectiv îl constituie promovarea în 
eşaloanele superioare astfel incit să 
depăşim stadiul de acum cinci ani 
cind aveam patru echipe în diviziile 
nationale. Un rol deosebit revine 
asociaţiei în educarea sportivilor şi 
formarea lor ca cetăţeni de nădejde 
ai ţării.

— Care este potenţialul sportiv 
de care dispuneţi la ora actuală?

— In cadrul asociaţiei activează 
în jşrezent peste 200 de sportivi se
lecţionaţi în majoritate din cadrul 
şcolilor militare sibiene. Toti au 
vîrsta între 19 şi 23 ani, vîrstă op

timă pentru acumulări şi pentru i 
ţinerea unor performanţe remar 
bile. Cu o pregătire temeinică 
continuă, în scurt timp ne vom ţ 
tea afirma. In plus, acţiunea de 
lecţie, de depistare a tinerilor 
înclinaţii sportive, se desfăşoară i 
întrerupt.

— Ce loc ocupă in preocu| 
rile asociaţiei, sportul de ma

— Am să vă dau cîteva exemi 
care mi se par edificatoare. In ci 
tea zilei de 30 Decembrie am ori 
nizat recent un concurs atletic 
care au participat peste 300 de sp 
tivi sibieni. Vom lua parte la to; 
competiţiile care se programează 
plan local, şi care se încadrează 
profilul secţiilor noastre. Nu v  
lipsi de la Spartachiada militară 
armată şi de la cea a şcolilor m 
tare.

Avem condiţii excelente, av 
tineri talentaţi, avem tehnicieni p 
ceputi. Rămîne ca rezultatele 
confirme aşteptările noastre. Ele i 
reflecta munca şi pasiunea spoi 
vilor şi antrenorilor de la A.S.A. 
biu.

— Aşteptăm revirimentul • 
vom consemna cu satisiacţie.

Lt. col. V. NEGHlf
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incă dm aceste z i  le de început de an se impune:

Cunoaşterea profundă a sarcinilor, 
evaluarea posibilităţilor de realizare, 

măsuri politice adecvate
Am trecut pragul noului an de 

clteva zile şi am rămas cu sen
timentul toniiiant al Îndemnuri
lor reciproce spre noi succese, 
spre muncă spornică, am recep
tat efectul odihnitor al repausu
lui de început de an şi al reve
lionului, aşa incit am putut re
începe cu seninătate şi cu un su
flu nou, stenic, activitatea diurnă 
în fabrici, şcoli, laboratoare, spi
tale, instituţii de cultură.

Pe temeiul acestor raţiuni dar 
şi din perspectiva îndrumării şi 
susţinerii prin mijloace politico- 
educative a activităţii unor în
treprinderi şi instituţii de către 
comitetele sau birourile unor or
ganizaţii de bază, de către toţi 
comuniştii, am convorbit cu pa
tru secretari de partid, dorind să 
aflu cu ce probleme de impor
tanţă majoră se confruntă orga
nizaţiile lor de partid. Redăm 
aşadar, mai jos, propriile lor de
claraţii, care evidenţiază, în e- 
senţă, spiritul de responsabilitate 
comunistă, grija faţă de rezolva
rea sarcinilor ce stau în fata co
lectivelor de muncă, şl nu mai 
puţin căutările încă necristali
zate pentru găsirea celor mai 
bune soluţii în consens cu ce
rinţele mereu crescînde ale a- 
cestei noi etape a cincinalului, 
necesitatea sporirii preocupărilor 
tuturor factorilor politici.

Nicolae Luca, secretarul comitetu
lui de partid de la întreprinderea 
mecanică Sibiu: Prima sarcină şi cea 
mai importantă care stă în fata ac
tivului nostru de partid în etapa 
imediat următoare este popularizarea 
pînă în cele mai mici detalii a sar
cinilor economice ale anului 1974. 
Şi acestea, luate global, sínt mai 
mari cu 33 la sută faţă de realizări
le anului trecut. Este evident că 
trebuie depuse eforturi sporite pen
tru realizarea lor. Se impune o a- 
bordare realistă, nu numai. în ce 
priveşte eşalonarea pe trimestre cu 
rigoare matematică, deci ştiinţifică 
dar şi în estimarea tuturor posibili
tăţilor de realizare pentru a nu da 
naştere la distorsiuni şi nerealizări. 
Avem în vedere faptul că noile sar
cini trebuie realizate pe aceleaşi su
prafeţe de producţie, cu aceleaşi ca
pacităţi şi, ca atare, se impune o a- 
nume dinamică. în  decembrie '74 se 
prevede terminarea noii etape de 
dezvoltare care presupune investiţii 
de mai multe milioane, din care am 
realizat doar circa 30 Ia sută, ceea 
ce este probabil puţin pentru a face 
fată sarcinilor sporite de care vor
beam. în altă ordine de idei, m-aş 
referi la planul tehnic care, de ase
menea, presupune obligaţii sporite 
poate chiar exagerate. De aceea tre
buie să reanalizăm cu reprezentan
ţii centralei construcţiilor de ma
şini toate fazele de plan tehnic 
pentru a le reprezenta cu precăde
re pe cele oare vizează produse noi 
sau elemente de automatizare pentru 
producţia curentă, în special la ma
şinile de injecţie pentru mase plas
tice.

In domeniul muncii de propagan
dă se impune ca în cel mai scurt 
timp să readaptăm agitaţia vizuală 
în conformitate cu sarcinile acestui 
an, să se sublinieze direcţiile în ca
re există greutăţi deosebite cum ar 
fi de pildă reducerea cheltuielilor 
materiale de producţie. Trebuie să 
ţinem cont de indicaţiile secretaru
lui general al partidului, care se 
referă la realizarea unor produse

noi, îmbunătăţite, fără ca preturile, 
pe cît este posibil, să se ridice. Mai 
avem greutăţi în ce priveşte utili
zarea raţională a suprafeţelor de 
producţie, a utilajelor şi a forţei de 
muncă, fapt care impune încă din 
primele zile, concentrarea eforturi
lor în aceste direcţii, luarea unor 
măsuri adecvate.

Ne-am propus, în perspectivă a- 
propiată, o analiză asupra calităţii 
produselor noastre, în spiritul scri
sorii tovarăşului Nicolae Ceauşescu 
adresată primilor secretari ai corni- 
tetelor judeţene de partid, în noiem
brie 1973. Vom continua acţiunile 
de economisire a combustibilului şi 
energiei electrice. Vom avea difi
cultăţi şi cu economiile de metal, 
deoarece, conform noilor sarcini, 
este prevăzut un consum de metal 
de 32 tone la milionul de lei pro
ducţie, în timp ce în anul trecut erau 
prevăzute aproximativ 44 tone. Noi 
am consumat totuşi 42,5 tone la mi
lionul producţie.

în faţa acestei cerinţe se impune 
găsirea unor soluţii tehnologice de 
către serviciile tehnice şi de con
cepţie, sprijinite de comisia econo
mică a comitetului nostru de par
tid. Este obligaţia întregului ac'îv 
de partid să mobilizeze oamenii la 
realizarea sarcinilor pentru punerea 
în valoare a tuturor posibilităţilor. 
Acum, în prima urgentă este pregă
tirea la un nivel corespunzător a a- 
dunărilor generale cu salariaţii în 
care se vor discuta toate probleme
le cheie ale întreprinderii.

Gheorghe Dincă, secretarul comi
tetului de partid grup şantiere „E- 
lectromontaj". — Aria largă de râs- 
pîndire a şantierelor noastre ridică 
unele probleme mai delicate şi pe 
linia activităţii politice. Comuniştii 
din cele cinci organizaţii au sarcina 
ca în acest trimestru care afectează, 
prin timpul nefavorabil, toate aspec
tele activităţii noastre, să fie în 
fruntea susţinerii şi aplicării măsu
rilor privind mai buna organizare a 
locului de muncă în funcţie de spe
cificul şantierului, mai precis, in
troducerea mecanizării lucrărilor, a 
săpăturilor mecanice acolo unde este 
posibil, introducerea de prefabrica
te etc.

Ne preocupă creşterea eficientei 
muncii politice de masă, accentul 
căzînd în această perioadă pe învă- 
ţămîntul de partid care se va axa pe 
problemele specifice şantierelor 
noastre, indiferent de forma de în- 
văţămînt pe care au adoptat-o. Aici, 
la sediul grupului de şantiere, va 
trebui să valorificăm mai bine decit 
pînă acum statia de radioficare prin 
emisiuni locale axate pe probleme
le cele mai ardente ale colectivului 
nostru de salariaţi. De asemenea va 
trebui să reedităm mai des foaia 
noastră volantă „Electrificarea", ca- 
re s-a dovedit a avea, ori de cite 
ori a apărut, un efect mobilizator. 
Nu avem încă gazete de perete la 
toate şantierele. Aceasta este o la
cună care trebuie înlăturată în cel 
mai scurt timp. Aş mai aminti două 
chestiuni care ne preocupă în aceas
tă perioadă şi anume, creşterea nu
mărului de primiri în partid, treabă 
oarecum neglijată în anul trecut, 
deşi avem muncitori care întrunesc 
toate condiţiile pentru a deveni co
munişti, şi acordarea unui sprijin 
mai larg comitetului sindicatului ca
re, de curînd, nu mai are un pre. 
şedinţe salariat.

Dr. Aneta Benţe, secretara birou
lui organizaţiei de partid, direcţia 
sanitară — spital judeţean: Organi
zaţia noastră de partid îşi propune 
ca obiectiv central realizarea poli
ticii sanitare a partidului. Şi, în a-

cest context, o primă problemă o 
constituie preocuparea pentru îmbu
nătăţirea indicilor demografici (creş
terea natalităţii), precum şi comba
terea poluării, efectuarea de studii 
cu privire la efectele poluării asu
pra stării de sănătate, în special în 
zona industrială Copşa Mică, unde 
s-au luat multe măsuri de diminuare 
a efectelor noxelor. Ne mai preocu
pă urmărirea şi îmbunătăţirea con
diţiilor în care se realizează apro
vizionarea cu apă în localităţile ju
deţului nostru, deoarece mai pre
zintă unele deficienţe ce nu pot fi 
trecute cu vederea, îmbunătăţirea 
permanentă a condiţiilor de spitali
zare pentru ca pacienţii noştri să 
nu simtă lipsa nici unui element de 
confort, combaterea morbidităţii prin 
boli profesionale etc.

Aş arăta că printre comuniştii 
noştri se numără cadre cu funcţii de 
răspundere de prim ordin pe linie 
sanitară, cum ar fi directorul direc
ţiei sanitare judeţene, directorul 
centrului de recoltare şi conservare 
a sîngelui, directorul adjunct al spi
talului, inspectorul şef, ceea ce fa
ce ca nivelul discuţiilor in adunări
le generale, pregătirea politică să 
fie ridicate. Avem cadre medicale cu 
o înaltă pregătire profesională, ceea 
ce a făcut ca judeţul Sibiu să pri
mească statutul de staţie-pilot în ţa
ră pe linie sanitară. Pornind de la 
această premisă biroul organizaţiei 
de partid va stimula interesul pen
tru intensificarea cercetării ştiinţifi
ce pentru dobîndirea a cît mai mul
tor titluri de doctori în ştiinţe me
dicale.

Prof. loan Candrea, secretarul bi
roului organizaţiei de partid de la 
liceul „Gheorghe Lazăr“: începutul 
acestui an va marca şi începutul u- 
nui nou trimestru şcolar, pe care noi 
îl dorim mai bogat în realizări pe 
linia modernizării învăţământului. Nu 
e numai o dorinţă platonică. Biroul 
de partid, împreună cu cadrele de 
profil, a creat şi reorganizat încă 
trei cabinete, respectiv cele de geo
grafie, de matematică şi ştiinţe so
ciale, acesta din urmă existînd mai 
de mult, dar fără să fie prea ope
rant, pe măsura cerinţelor. Pentru 
fiecare din aceste cabinete a fost a- 
fectată o sală cu mobilier nou, posi
bilităţi de camuflare pentru realiza
rea de proiecţii, mijloace audio-vi. 
zuale moderne (televizor pentru în- 
văţăraîntul integrat, epidiiascop etc.). 
Se va urmări realizarea unor noi 
tipuri de lecţii — programate, de 
activare, de muncă independentă 
prin descoperire. In cabinetul de 
matematică o importanţă aparte o 
va dobîndi crearea unui centru de 
documentare prin procurarea de 
cărţi, tratate, cursuri, culegeri de 
probleme, reviste de specialitate. 
Pe alt plan, ne vom concentra aten
ţia spre eficienţa orientării profesio
nale în strinsă conlucrare cu cabine
tul de orientare şcolară, prin acti
varea colectivului de diriginţi, prin 
alegerea unei tematici adecvate în 
orele dd dirigenţie, prin vizite în 
întreprinderi. Vom continua seria de 
vizite cu elevii şi în acest trimes
tru, în diferite centre universitare 
unde, prin discuţii cu cadrele di
dactice universitare se vizează atra
gerea elevilor spre facultăţile de 
cel mai mare interes.

Aş mai adăuga, în seria preocupă
rilor noastre, organizarea şi pregă
tirea elevilor pentru concursuri'e 
tradiţionale, îndeosebi la discipli
nele exacte, care au darul să le sti- 
muleze şi să Ie ridice nivelul pro
fesional.

GEORGE LIMBEANU

Bordurarea vaselor la întreprinde
rea „Emailul roşu“ Mediaş

Foto: FRED NUSS

In a g r ic u ltu r a  ju d eţu lu i

Acţiunile converg spre 
o activitate mai eficientă

în 1974
In 1973 de la ferma nr. 1 „Viile 

Sibiului“ a I.A.S. Dealul Ocnei au 
fost livrate la fondul de stat 17 000 
hectolitri lapte, realizîndu-se o pro
ducţie medie de 4300 litri de la fie
care din cele 435 vaci furajate. 
Ferma a obţinut şi un număr de 
430 viţei. Totodată, s-au predat la 
fondul de stat cu 40 tone mai mul
tă carne decît indicatorul planifi
cat. La realizarea producţiei anima
liere un aport substanţial şi-au a- 
dus îngrijitorii-mulgători Vasile 
Radu, Mihai Müller, Simion Drăgan 
şi alţii, care au realizat. întrâ 4 400—. 
4 500 litri lapte pe cap de vacă fu
rajată.

Sarcinile pentru noul an sínt mo
bilizatoare. Lucrătorii fermei şi-au 
propus, între altele, să realizeze 
o producţie totală de 21 000 hecto
litri lapte, din care o producţie 
marfă de 19 780 hectolitri. întreaga 
atenţie este concentrată îft direcţia 
asigurării cadrului necesar realiză
rii obiectivului propus. Şeful fer
mei, ing. Radu Neagoş, afirmă că 
s-au întreprins acţiuni concrete 
pentru achiziţionarea a încă 200 
tone fînuri şi a 1 500 tone sucu
lente, care să echilibreze balanţa 
furajeră. O atenţie sporită va fi în
dreptată şi în direcţia pregătirii pa
jiştilor naturale. în anul trecut s-a 
realizat parcelarea şi împrejmuirea 
a 400 hectare păşune, urmată de 
îmbunătăţirea covorului ierbos prin 
supraînsămînţare şi fertilizări ma
sive, ceea ce a asigurat o produc
ţie de 19 000 kg masă verde la hec
tar. Lucrările de îmbunătăţire a pă
şunilor vor continua şi în acest an.

C.A.P. Alţîna * Ţăranii coopera

tori de aici vor cultivă în acest 
an, în afară de păioase, cartofi de 
toamnă pe 140 hectare, cu o pro
ducţie medie de 18 000 kg tuberculi 
la ha, porumb boabe pe 520 ha cu 
2 800 kg la ha, sfeclă de zahăr pa 
110 ha cu 30 000 kg la ha. Pentru 
realizarea producţiilor prevăzute, se 
depun în prezent eforturi susţinute 
la transportul în cîmp al îngrăşă
mintelor naturale. Pe 100 ha desti
nate culturii de cartofi vor fi apli
cate 3 000 tone gunoi de grajd, iar 
pe 60, ha din cele 110 prevăzute 
pentru sfecla de zahăr — 1 800 tone. 
Din aceste cantităţi, peste 3 000 
tone îngrăşăminte au fost deja 
transportate în cîmp. Se lucrează 
intens cu 5 remorci, un greifer la 
încărcat şi 30 atelaje. ,

Pentru cultura cartofului, unita
tea are asigurate 370 tone material 
semincer. Cadrele de specialitate 
controlează în permanenţă silozu
rile pentru a vedea modul de păs
trare şi a lua măsurile corespunză
toare de prevenire a pierderilor.

S.M.A. Nocrich •  Pe agenda de 
lucru a mecanizatorilor se înscrie 
pregătirea întregului parc de trac-? 
toare, maşini şi utilaje agricole în 
vederea executării lucrărilor de pri
măvară. Reparaţiile au fost organi
zate şi aici pe echipe specializate, 
fiind înscrise la realizări 18 trac
toare, 52 pluguri, 70 grape fixe şi 
stelate, 21 grape cu discuri, 6 se
mănători S.Ü.29, 7 semănători pen
tru porumb şi alte utilaje agricole 
Secţiile din Alţîna şi Nocrich au, 
pînă în prezent, cele mai bune re
zultate în cadrul planului de repa
raţii.

SARCINILE PE 1974
fdrmare din pag. I)

1974 are o fundamentare mai bună 
faţă de anii anteriori, mai apropiată 
de condiţiile şi posibilităţile pe care 
le avem. Ritmurile de creştere a 
producţiilor se încadrează în para
metrii biologici ai fiecărei specii, 
a tît din punct de vedere al dezvol
tării numerice, cît şi al producţiilor 
planificate. Dispunem şi în acest 
sector de o bază materială mai bu
nă. Mă refer la efective, din punct 
de vedere al calităţii lor, la baza 
furajeră, condiţiile de cazare asigu
rate şi modernizările făcute care 
vor permite aplicarea unor tehnolo
gii de lucru superioare.

— Ce loc şi ce importanţă o- 
cupă folosirea judicioasă a fon
dului funciar în activitatea din 
acest an? \

— Evident, o pîrghie importantă* 
în realizarea sarcinilor de plan pe 
1974, o constituie folosirea cu ma
ximum de eficienţă a fondului fun
ciar. Cînd mă refer la acest lucru 
am în vedere exploatarea în între
gime a terenului agricol, precum şi 
intensificarea procesului de ridicare 
a gradului de fertilitate. în  acest 
scop a fost Întocmit un amplu pro
gram de măsuri. Aş aminti printre 
altele faptul că în acest an se vor 
termina şi preda unităţilor lucrările 
de inventariere a terenurilor prin 
introducerea cadastrului funciar la 
un număr de 9 teritorii comunale, 
însumînd o suprafaţă de 98 mii hec
tare. De asemenea, se vor începe 
măsurători noi pentru introducerea 
cadastrului la alte 10 teritorii co
munale pe o suprafaţă de 70 mii 
hectare.

Pentru depistarea terenurilor a- 
gricole din vetrele de sat care nu 
figurează In evidenţele unităţilor a- 
gricole şi pentru redarea lor produc-

Din scrisorile sosite la redacţie
p  Colectivul întreprinderii 

„Vitrometan“ Mediaş prin pro
dusele sale, executate cu price
pere şl pasiune a reuşit să ri
dice prestigiul „mărcii fabricii* 
a tît pe piaţa internă cît şi pe 
cea externă.

Mult solicitate sínt produsele 
de cristal pe care se aplică au
rul mat cu decor scos în relief, 
gravuri speciale, decoruri prin 
străpungere, metaîo-plastie ş.a.

Gele peste 2 000 produse în- 
tr-o execuţie originală au fost 
livrate magazinelor de speciali
tate şi rivalizează cu produsele 
meşterilor din Boemia.

Cîteva din aceste produse ob
ţinute prin tehnologii noi au fost

trecute pe agenda de lucru per
manentă a întreprinderii. Amin
tim doar; vaze în forme şi cu
lori diferite, lămpi, servicii, fra
piere, bomboniere.

O noutate de ultimă oră este 
executarea originalului minibar, 
din sticlă pe care sínt aplicate 
diferite ornamentaţii.

(A. ZSOMBORY)

ffi Pionierii şi uteciştii Şcolii 
generale din Şelimbăr au dove
dit o bună cunoaştere a reguli
lor de circulaţie în finala con
cursului de circulaţie care s-a 
desfăşurat recent in sala cămi
nului cultural.

Juriul alcătuit din comandanţi 
de detaşamente, pionieri şi ute- 
cişti, prezidat de profesorul Hie 
Dobre, comandantul-instructor de 
unitate a decernat premii în 
cărţi cîştigătorilor. Echipajele 
cl. a VIII-a, şi a VÎI-a, secţia 
română s-au clasat pe locul I şi 
echipajul cl. a Vl-a, secţia ger
mană s-a clasat pe locul II.

Originalitatea concursului a 
constat în faptul că şi elevilor- 
spectatori li s-au adresat între
bări.

(J. CAPLOT)

■  Datorită unei prodigioase 
activităţi ştiinţifice şi cultural-

educative, colectivul Muzeului 
Brukenthal şi-a Încheiat activi
tatea anului precedent cu re
marcabile realizări. Ea se con
cretizează prin organizarea a 28 
de expoziţii tematice, numeroa
se publicaţii şi ghidarea a mai 
bine de un sfert de milion de 
vizitatori.

Pentru noul an îşi propune, în 
continuare, o strînsă colaborare 
cu organele de partid şi de stat, 
ou instituţii, organizaţii obşteşti 
şi personalităţi marcante care 
să ridice pe noi trepte presti
giul instituţiei sibiene.

(M. DOLTU)

ţiei, se vor executa măsurători şi 
planuri la un număr de 29 vetre de 
sat, cu o suprafaţă de 1 700 hecta
re. Lucrările de hidroamelioraţii vor 
cunoaşte, de asemenea, un ritm spo
rit faţă de anii precedenţi. Se vor 
executa amenajări locale pentru i- 
rigaţii la 8 unităţi agricole pe o su
prafaţă de 220 hectare, iar pentru 
punerea în valoare a unor terenuri 
slab productive datorită excesului 
de umiditate, vor fi efectuate lucrări 
de desecare pe o suprafaţă de 400 
hectare. Se va intensifica ritmul de 
lucru la combaterea eroziunii solu
lui în bazinul hidrografic al Văii 
Hîrtiba,ciulul pe 5 300 hectare. Am
ple acţiuni se vor întreprinde şi in 
direcţia stabilirii şi dimensionării re 
ţelei de circulaţie prin proiectarea 
drumurilor strict necesare şi desfiin
ţarea celor inutile.

în scopul creării condiţiilor opti. 
me de dezvoltare a sectorului zoo
tehnic, se vor întocmi un număr de 
15 proiecte pentru amenajarea în 
complex a pajiştilor naturale pe 
2 500 hectare .urmate de lucrări de 
îmbunătăţire care să asigure o pro
ducţie de cel puţin 15 mii kg masă 
verde la ha. Se va urmări în primul 
rînd extinderea suprafeţelor păşuna, 
bile pe seama păşunilor împădurite, 
prin defrişarea şi fertilizarea lor, 
organizarea păşunatului raţional.

— Ce supraieţe sínt atribuite 
sectorului zootehnic şi cum vor 
fi ele folosite?

—• Valoarea producţiei animaliere 
creşte în acest an cu oca 20 milioa
ne lei. Pentru realizarea obiectivu
lui propus, vom acorda o mai mare 
atenţie producerii de furaje în can
tităţi suficiente şi de bună calitate, 
în principal prin valorificarea supe
rioară a fondului funciar destinat a- 
cestui sector. Pe lîngă lucrările pre
văzute pe păşuni şi fineţe, avem în 
cultură trifoi şi lucernă pe mai bine 
de 14 mii ha care vor asigura o bu
nă parte din necesarul de fibroase. 
Remarcăm de asemenea faptul că 
suprafaţa pentru producerea plante
lor de nutreţ a crescut în acest an 
cu peste 3 mii ha, ceea ce permite 
obţinerea unor nutreţuri de bună ca
litate.

— Ce plrghii şi ce mijloace 
privind modernizarea tehnologii
lor de lucru vor fi angajate în 
acest an în activitatea coopera
tivelor agricole?

— Intri de toate vom acorda o mai 
mare importanţă şi atenţie extinderii 
mecanizării şi diversificării lucrări
lor la arat, pregătirea solului, semă
nat şi, recoltat. în  acest scop, Trus
tul judeţean al staţiunilor pentru 
mecanizarea agriculturii a primit un 
volum de investiţii de cîteva zeci de 
milioane oare va fi cheltuit în prin
cipal pentru înzestrarea secţiilor cu 
noi tractoare, maşini şi utilaje a- 
gricole, mult perfecţionate şi de 
mare randament. în acelaşi timp, 
pentru asigurarea unor lucrări de 
bună calitate, se vor lua măsuri de 
perfecţionare şi ridicare a cunoştin
ţelor cadrelor de mecanizatori prin 
cursuri organizate la Oasa agrono
mului, iaT pentru sporirea cointere
sării materiale, toţi tractoriştii, vor 
lucra în acord global. Ne-am propus 
de asemenea, să organizăm la sec
ţiile din cadrul S.M.Â. Păuca întrea
ga activitate în două schimburi, Iar 
în restul staţiunilor în proporţie de 
15 la sută, fapt ce va contribui- la 
folosirea mai eficientă a mijloace
lor mecanice, la încadrarea în pe
rioada optimă a tuturor lucrări
lor. Penlru aceasta, cu ajutorai 
U.J.C.A.P., vor fi recrutaţi membrii 
cooperatori pentru schimbul II şi, 
şcolarizaţi.

Pe linia modernizării proceselor 
tehnologice in  zootehnie, au fost în
treprinse, încă din 1973, o serie de 
acţiuni care vor continua şi în a- 
cest an. în prezent peste 5 mii de 
tăuraşi din cei 7 300 planificaţi a 
se livra în acest an sínt îngrăşaţi 
în grajduri amenajate pe grătare 
întreg numărul de berbecuţi prevă
zut pentru 1974 va fi îngrăşat în 
tronsoane, tot pe grătare. Vom da 
mai multă atenţie amenajării de cre- 
şe pentru viţei şi, modernizării ma
ternităţilor de scroafe. Se vor con 
tinua lucrările de amenajare a sai
vanelor pentru fătare. în acest an 
se va construi şi complexul de 15 
mii porci de la Tălmaciu. Se va con 
tinua introducerea apei în grajduri
le de vaci şi extinderea mulsului 
mecanic.

Am amintit doar cîteva din măsu
rile cuprinse in programul pe care 
cooperatorii, mecanizatorii şi cadre
le de specialitate ce îşi desfăşoară 
activitatea în sectorul cooperatist 
al agriculturii judeţului şi l-au sta
bilit pentru realizarea exemplară a 
sarcinilor pe acest an.

Ergonomia şi necesitatea escaladării
unor bariere artiîiciale

(Wrmare (fin pag. Ti

elnice pentru optimizarea eforturi
lor productive. Desigur, la toate a- 
cestea trebuie să adăugăm şi nece
sitatea de a dispune de specialişti 
bine pregătiţi în acest domeniu, 
desăvîrşiţi cunoscători ai probleme
lor de ergonomie şi ai studiului 
muncii nu numai — atenţie! — din 
parcurgerea literaturii străine, ci 
prin eforturi şi căutări proprii pur- 
tînd pecetea specificului economiei 
noastre.

— Permiteţi-ne să pătrundem 
cu cea de-a doua întrebare prin
tre intenţiile dv. din viitorul a- 
propiat.

— Din păcate, intenţiile mele pen
tru viitorul apropiat coincid cu cele 
d'm trecutul care începe să se în
depărteze, şi anume: realizarea u-. 
nui centru metodologic de ergono
mie în Sibiu. Nutresc convingerea 
fermă că municipiul nostru poate 
deveni un puternic centru de cer
cetări ergonomice, economia jude
ţului fiind marea beneficiară a a- 
cestora In cazul in care s-ar adopta

de comun acord cu conducerile în
treprinderilor sistemul contractelor.

— Aveţi cîteva contribuţii 
personale în cristalizarea şi de
finirea unor noi elemente în do- 

• meniul ergonomiei. Vă rugăm 
să le menţionaţi.

— Delimitarea circuitelor de ac
tivitate reprezintă fără îndoială o 
contribuţie de prim ordin în stu
diul muncii, care va avea darul să 
canalizeze în viitorul apropiat cer
cetările din acest domeniu pe că! 
noi şi rodnice. Una din particula- 
tăţile circuitelor — calitatea lor teh
nică — ajută la stabilirea potenţia
lului productiv al întreprinderilor, 
în altă ordine de idei, am dezvol
tat teoria coordonatelor matematice 
ale circuitelor de activitate stabi- 
lindu-le la valori precise, pentru 
anumite locuri de muncă. O acţi
une de generalizare a acestor coor
donate în fiecare întreprindere ar 
duce la eliminarea „risipei“ de spa
ţiu productiv, asigurînd dimensio
narea acestuia după criterii riguros 
ştiinţifice.

Circuitele de activitate m-au con
dus, de asemenea, la clasificarea 
accidentelor de muncă în trei cate
gorii — active, pasive şi asimilate 
— şi, de aici, la importanta opera
ţiune de diferenţiere a activităţii 
de prevenire a accidentelor de 
muncă în activitate de protecţie şi 
activitate de securitate. Dar noţiu
nea căreia Si întrevăd un loc şi un 
rol deosebit în studiul muncii şl 
în cercetările ergonomice este er- 
gosistemul. Şi în acest caz tot cir
cuitul este punctul de plecare de
oarece un ergosistem reprezintă un 
circuit de activitate în anumite con
diţii de mediu şi ambianţă. Cunoaş
terea ergosistemelor deschide ori
zonturi noi şi largi posibilităţi de 
cercetare diferiţilor specialişti în 
problemele muncii şi ale produc
ţiei.

— In final, vă propunem să 
reveniţi la o „problemă-obsesie“: 
cu cît consideraţi că am avan
sat în ultimii 10---15 ani in do
meniul ergonomiei şi studiului 
muncii tn judeţul nostru?

— Studiul muncii, ca şl cercetă
rile ergonomice au marcat progre
se evidente Ia noi în ultimii ani. 
Lucrările membrilor cercului nos
tru prezentate la Conferinţa naţio
nală de ergonomie sau la o serie 
de conferinţe şi simpozioane regio
nale şi interjudeţene au fost elo
gios apreciate, auditoriul solicitînd 
multiplicarea şi difuzarea largă a 
acestor materiale. Demn de menţio
nat este mai ales faptul că am fost 
solicitaţi deja să trecem la aplica
rea practică, pe bază de contract 
cu unele întreprinderi a studiilor 
noastre, iar acţiunea se desfăşoară 
cu deplin succes.

Din păcate, nu am găsit înţelege
rea necesară la unele direcţii pe 
probleme din judeţul nostru. Re
zultatul? întreprinderile sibiene au 
fost frustrate de aplicarea rezulta
telor cercetărilor noastre. Ca la fie
care început de an purtăm în noi 
nădejdea unei colaborări mai buna 
ale cărei rezultat« să nu întîrzie să 
se arate.

Consemnări
Cine a pierdut 

o rolă
topometrică?
In prima zi de muncă din acest 

an (3 ianuarie), în jurul orei 11,30, 
în şanţul şoselei, spre Agnita (în a- 
propierea podului peste Cibin), ce
tăţeanul Frederich Rösch, (Sibiu, 
str. 9 Mai nr. 61), întorcîndu-se spre 
casă, a găsit o rolă pentru măsură
tori topometrice. De fapt cu cîtva 
timp în urmă în zona respectivă sa 
afla o echipă care făcea nişte mă
surători. Păgubaşul poate să intra 
în posesia obiectului pierdut, «dre„ 
sîndu-se găsitorului Ia adresa indî* 
cată.

Tergiversări
nejustificate

în  vara anului trecut pîrîul denu
mit Valea Moşnei a fost taluzat cu 
dale din beton pe porţiunea dintre 
rîul Tîrnava Mare şi pînă în drep
tul str. Pîrîului, stradă ce face legă
tura între două artere principale ale 
municipiului Mediaş: şoseaua Moş
nei şi, respectiv, str. Stejarului. Cu 
ocazia lucrării respective a fost dă- 
rîmat podul din lemn, care era într-o 
stare avansată de degradare. După 
încheierea taluzării însă nu s-a luat 
nici o măsurră de refacere a podu
lui. în  acest scop cîţiva locatari, au  
aşezat, dar sub nivelul străzii, o 
grindă pe care se făcea trecerea pie
tonilor. In perioada timpului frumos 
s-au descurcat pietonii cum au pu
tut cu acest sistem Improvizat da 
traversare a văii. S-au întîmplat în
să şi, unele accidente, cum est* ca
zul cu o femeie care a căzut şi « 
trebuit să fie internată în spital.

Bucuria cetăţenilor de pe str. Pî
rîului a fost mare cînd pe la mijlo
cul lunii septembrie s-a construit dip 
fier mult rîvnitul pod destinat tre
cerii pietonilor. Scheletului metalio; 
aşezat lingă matul văii, urma a l s «  
monta podeaua şi să fie aşezat pes
te vale. Dar de atunci podul metali« 
stă doar lingă vale, în situaţia tn 
oare a fost adus.

De atâta timp (cel puţin pînă tn 
ultimele zile ale anului trecut) podul 
nu era încă terminat. Cetăţenii din 
str. Pîrîului îşi pun întrebarea d» 
ce se tergiversează de atîtea luni 
punerea in funcţiune a acestui pod 
de care ei au atâta nevoie? Demer
surile şi insistenţele de reglementa
re a situaţiei au rămas din păcate 
fără ecou. Avem convingerea că 
prin apariţia acestor rindurl, edilii 
municipiului vor lua măsurile ce se 
impun Incit traversarea Văii Moş
nei să nu se mai facă cu riscuri, 
Ar fi cazul după atîta timpi

Rubrică realizată d« 
S. GEORGE

(cu sprijinul cititoriiorj

Podeţe
stricate

Cei care «tribal aleii* parcului
Sub Arini (muncitori da la secţia a 
It-a I.P.A.S., de la „Steaua roşie", 
elevi, oameni în  virstă) sínt puşi in 
pericol de accidentare, mai ales în 
această perioadă eîad gheţuşul face 
mersul nesigu* şl aceasta pentru că 
podeţele (cum se poat* vedea şi din 
fotografia alăturată) slnt stricate 
iipsiindu-le balustrade, ceea ce în
greunează circulaţia pietonilor. An 
fi necesar, oa cel puţin acum, la 
început de an, să se ia măsurii 
Incit acestea să fia urgent reparate.

Aşa arată podeţul d* pa aleea
Eminescu

Foto: T. MIHAIANU

Debut viguros
(Bîrmare din pag. Ij

inţelegîndu-se de data 
aceasta liniile de fabri
caţie bine aprovizionate, 
modelele pregătite din 
timp, prezenţă bună, a- 
sistenţă tehnică asigu
rată. încă din prima zi 
s-a trecut şi lâ executa
rea producţiei destinată 
exportului, urmînd ca 
încă de luni să se trea
că la expedierea mărfu
rilor către beneficiarii 
externi.

Pe liniile de fabrica

ţie s-au putut întîlni, în 
majoritate produse noi 
sau reproiectate. De alt
fel din producţia con
tractată pe acest an, ca
re la nivelul primului 
semestru este nominali
zată complet atît la in
tern, cît şi la extern, 70 
la sută sínt modele noi 
şl reproiectate. Pe piaţa 
externă, întreprinderea 
sibiană apare în acest 
an cu produse noi in 
proporţie de 90 Ia sută 
din totalul producţiei 
contractate.

•  încă din prima zi 
de lucru a anului 1974, 
datorită unei bune orga
nizări a locurilor de 
muncă şi asigurare cu 
materii prime şi mate
riale, filatorii, ţesătorii 
de covoare şi stofe, fi
nisorii întreprinderii 
„Textila“ Cisnădie şi-au 
îndeplinit şi depăşit sar
cinile de plan aferente. 
Din graficele pe schim
buri şi zone de lucru re
zultă că filatura cardată 
a realizat în cele trei 
schimburi cu 73 kg fire

cardate mai mult, secţia 
covor Axminster cu 49 
m p, secţia covoare cla
sice cu 64 m p, iar la 
războiul automat Tufting 
s-au produs peste plan 
320 m p.

Ţesătorii şi filatorii 
Silvia Topîrceanu, Va
leria Stoica, Maria Iuga, 
Alexandru Muşuroaie, 
Gheorghe Haşeganu 
şi-au înscris încă din 
prima zi a anului nume
le pe graficul întrecerii 
socialiste cu importante 
depăşiri de plan.
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Apelul C.C. al P.C.U.S. către 
partid şi poporul sovietic

Articole în presa liba
neză dedicate celei de 
a XXVI-a aniversări a 
Republicii Socialiste 

România

Moscova 4 (Agerpres). — Comi
tetu l Central al Partidului Comunist 
al Uniunii Sovietice a adresat un 
apel partidului şi poporului sovie
tic — comuniştilor şi comsomolişti- 
lor, tuturor muncitorilor, colhozni
cilor, specialiştilor, oamenilor de 
'ştiinţă şi cultură —  de a marca cel 
de-al patrulea an al cincinalului cu 
noi succese în îndeplinirea hotărâ
rilor celui de-al KXIV-Iea Congres 
al P.C.U.S.

Anul 1973, se arată în  apel, s-a 
rem arcat prin importante mutaţii 
pozitive pe arena internaţională. 
S-a realizat o cotitură în  evoluţia 
relaţiilor internaţionale — aceea 
de la încordare şi „război rece“ la 
destindere şi colaborare paşnică.

Pe plan intern, anul 1973 a fost 
un an de vastă muncă rodnică în 
toate sferele construcţiei comuniste. 
Volumul producţiei industriale a 
sporit cu 7,3 la sută, faţă de 5,8 la 
sută, cit prevedea planul anual, A- 
pelul subliniază că peste patru cin
cimi din sporul producţiei industri
ale au fost realizate prin creşterea 
productivităţii muncii. în 1973, au 
fost date In funcţiune numeroase 
obiective majore ale celui de-al 
9-lea plan cincinal, în anul care a 
trecut s-a obţinut o producţie agri
colă record. Au fost înregistrate 
noi succese în dopieniul ştiinţei.

Rezultatele bune ale anului 1973, 
se arată în continuare în  apel, 
creează premise favorabile pentru 
o şi mai rodnică activitate în  cel 
de-al patrulea an al cincinalului. în

San Clemente 4 (Agerpres). — Se
cretarul Departamentului de Stat, 
Henry Kissinger, a declarat — în 
cadrul unei conferinţe de presă — 
că Statele Unite vor lua, într-un 
viitor apropiat, o serie de noi ini
ţiative în  direcţia soluţionării pe 
termen lung a crizei de energie. 
Kissinger a reînnoit sugestia pre
şedintelui N ison privind realizarea 
unei cooperări înteroccidentale în 
acest domeniu, prin formarea unui 
„grup da acţiune în problema e- 
siergiei", care ar urma să cuprindă 
ţări consumatoare, cit şi producă
toare.

Abordînd problema conflictului 
din Orientul Apropiat, Kissinger a 
apreciat că, în prezent, există po
sibilităţi de progres în  convorbirile 
egipteano-îsraeliene privind separa
rea forţelor de-a Itmgul Canalului 
Suez. Aceasta, a spus el, va crea 
condiţii pozitive pentru progrese 
similare în  alte direcţii, constituind 
un punct de plecare foarte impor-> 
tant în negocierile generale de pace 
care, desigur, vor continua. Preşedin
tele Nixon, a adăugat Kissinger, a 
subliniat că poziţia şt politica S.U.A. 
se bazează pe convingerea că şan
sele de pace în Orientul Apropiat 
sínt în prezent mai bune decit ori
când în  ultimii 25 de ani.

1974, îndeplinirea şi depăşirea pla
nului anual vor avea o importanţă 
decisivă nu numai pentru încheia- 
rea cu succes a actualului cincinal, 
dar vor constitui şi un pas impor
tant spre crearea unei baze traini
ce în vederea dezvoltării în  conti
nuare a potenţialului economic şi a 
ridicării bunăstării materiale şl ni
velului cultural al poporului în 
viitorul cincinal.

Comitetul Central a! P.C.U.S. 
cheamă întregul partid şi întregul 
popor sovietic să desfăşoare mat 
larg întrecerea socialistă pentru în
deplinirea înainte de termen a sar
cinilor de plan. Ministerele şi de
partamentele, organele de planifi
care, aprovizionare şi cele finan
ciare sínt chemate să creeze con
diţiile necesare pentru îndeplinirea 
angajamentelor asumate de către 
colectivele de muncă.

Paris 4 (Agerpres). ~  în cursul 
unei întâlniri cu reprezentanţii pre
sei, desfăşurată la Palatul Elysee, 
preşedintele Georges Pompidou a, a* 
bordát o serie de aspecte ale situa
ţiei Internationale actuale.

Referitor la convorbirile purtate 
la 20. decembrie,. în capitala Fran
ţei, cu reprezentantul: special al Gu
vernului R.D. Vietnam, Le Duc Tho, 
secretarul Departamentului de Stat 
a afirmat că ele au avut ca obiect 
o trecere în revistă a situaţiei din 
Indochina, o atenţie specială fiind, 
acordată situaţiei din Vietnam şi 
măsurilor ce ar putea fi întreprinse 
în vederea diminuării actualei ten
siuni. Aceste contacte, a menţionai 
el, vor fi reluate în. următoarele 
săptămîni.

In cursul ■ conferinţei- de presă, 
Kissinger a  informat, de asemenea, 
că anumite progrese ău fost reali
zate în procesul de elaborare a ce
lor două declaraţii privind relay i!e 
S.U.A. cu Europa occidentală (pri
ma referitoare la Alianţa atlantică, 
iar cealaltă la legăturile dintre Sta
tele Unite şi ţările Pieţei comune). 
In măsura în  care textul celor două 
documente va fi definitivat, a  ară
ta t el, preşedintele ar putea vizita 
în această primăvară Europa occi
dentală, spre a participa Ia cete- 
iponiile semnării. Secretarul da stat 
american a menţionat că este po
sibil ca în  cursul acestui an pre
şedintele să viziteze, da asemenea, 
Uniunea Sovietică şi (Japonia.

Beirut 4 •— Corespondentul. Ager
pres, Crăciun lonescu, transmite: 
Presa libaneză a publicat, în  aceste 
zile, articole dedicate celei de-a 
XXVI-a aniversări a proclamării Re
publicii în România. Cotidianul „As 
Safa” relevă pe larg într-un articol 
succesele obţinute de ţara noastră 
în  toate domeniile de activitate, sub
liniind politica externă de pace şi

Referindu-se la Conferinţa pentru 
securitate şi cooperare în Europa, 
şeful statului francez a declarat că 
este convins că faza a treia a  con
ferinţei se va desfăşura în  primăva
ra sau la începutul verii acestui an.

Abordînd, în continuare, o serie 
de probleme ce privesc Piaţa comu
nă, preşedintele a precizat că Fran
ţa  îşi va aduce contribuţia ia reali
zarea „politicii regionale“ — una 
dintre problemele cele mai dificile 
cu care este confruntată, în  prezent, 
comunitate a vest-eur op e ană.

în  legătură cu situaţia din. Orien
tu l Apropiat, preşedintele Pompidou 
a afirmat că este în  interesul tutu
ror popoarelor din regiune să se 
ajungă la o reglementare definitivă 
şi garantată a conflictului.

Noi majorări ale preţurilor 
la unele produse

Londra 4 (Agerpres). —  Paralel 
cu reducerea veniturilor lor cu a- 
proximativ 40 la sută, în majorita
tea sectoarelor economice, ca u r
mare a reducerii săptămîni! de lu
cru d e . trei zile, oamenii muncii din 
Marea Britanîe vor avea de făcut 
faţă, în acest an, şî unor noi a a -  
|o t$ ri tó* preţurilor ţa ţineţş pro
duse alimentare. Se anunţă, astfel, 
că începînd de la  7 ianuarie pîinea 
de calitate medie va deveni mai 
scumpă cu. 28,5 la sută faţă de în
ceputul lunii ianuarie anul trecut. 
Se aşteaptă ca o nouă majorare a 
preţului să fie aplicată în  luna mar
tie, Vor creşte, de asemenea, pre
ţurile de desfacere la ciocolată şî 
bere.

Experţii economici apreciază că, 
în  această perspectivă, nivelul ge
neral al preţurilor cu ridicata va 
creşte, anul acesta, cu aproximativ 
10 Ia sută, fată de 6,7 la sută, în  
1973,

colaborare internaţională promovată 
de România. „Pornind de la ideea 
că pacea este indivizibilă, România 
se pronunţă constant pentru stin
gerea focarelor de tensiune şi răz
boi, pentru căutarea de soluţii poli
tice problemelor litigioase şi con- 
flictuale“ — scrie ziarul citat.

Cotidianul „Le Soir“ a publicat un 
amplu articol dedicat acestui eveni
ment, în care, evidenţiind date şi 
cifre concludente, dezvoltarea eco
nomică rapidă a ţării noastre, scoa
te, totodată, în  relief diferite aspec
te ale politicii externe româneşti, de 
pace şi cooperare internaţională. Se 
subliniază poziţia constructivă a Ro
mâniei în ,ceea ce priveşte soluţiona
rea politică a  conflictului din Orien
tu l Apropiat.

Articole pe aceeaşi temă au mai 
publicat şi ziarele de limbă arabă 
„Al Youm", „Nida el W attan“ şi „A- 
nouar“.

Orientul Apropiat

Ciocniri între uni
tăţi ale armatelor 

israeliene 
şi egiptene

Tel Aviv. 4 (Agerpres). — In di
verse sectoare ale frontului sudic, 
între forţele israeliene şi egiptene 
au avut loc joi, pentru a doua zi 
consecutiv, dueluri de blindate, arti
lerie, montiere şi arme uşo^are — a- 
nunţă un comunicat militar dat pu
blicităţii ia Tel Aviv şî reluat de 
agenţiile de presă.

Comunicatul 5 rată că, în cursul 
celor 48 de ore', pe frontul de la 
Suez au fost răniţi, în cursul cioc
nirilor, l l  soldaţi Sisraelienî, Totoda
tă, se ■menţioneaiză că miercuri, în 
urma umor incidente similare, înre
gistrate în  zona InăiţiMilor Golan, 
Intre unită ţi israeliene şi siriene, au 
fost ucişi trei soldaţi Israelieni.

in  acelaşi timp, corespondenţi mi
litari israelieni informează că, pen. 
trn  a doua zi consecutiv, forţele Is
raeliene au Interzis convoaielor de 
aprovizionare egiptene accesul în  o- 
raşul Suez, precum şi în zona unde 
se află armata a treia egipteană, în 
urma incidentelor care au avut loc 
la linia de încetare a focului.

In legătură 
cu criza de energie 
pe plan mondial
Tokio 4 (Agerpres). ■— Criza mon

dială de energie, care se resimte 
puternic în Japonia, plasează în ac
tualitate căutarea unor noi surse da 
energie în arhipelagul nipon.

Guvernul acordă o mare însemnă
tate proiectului denumit „Lumina 
Soarelui“ a cărui realizare, începută 
deja, va fi definitivată spre anul 
2 000, Proiectul preconizează o fo
losire largă a energiei solare, a căl
durii din interiorul Pământului, a e- 
nergiei nucleare şi a gazeifieării 
cărbunelui. în prinsa etapă a acestui 
proiect, un accent deosebit va fi 
pus pe construirea unor staţii geo- 
termale, domeniu în care specialiş
tii niponi *au acumulat deja o expe
rienţă bogată. In Japonia funcţionea
ză în prezent trei staţii geotermaie, 
a căror capacitate totală atinge pes
te 40 000 kilowaţi.

In anii viitori, vor fi construite e- 
ie-ctrocentrale care vor utiliza gaze
le şi căldura vulcanilor, iar către 
anul 1990, v>a fi pusă în funcţiune o 
staţie generatoare de energie elec
trică cu o Capacitate de 2 milioane 
kW, care va . folosi energia calorică 
emanată de Soare. Potrivit aprecie
rilor experţilor niponi, către anul 
2 000 Soareie va deveni o sursă per
manentă de energie pentru nevoile 
industriale.

Paris 4 (Agerpres). — Societăţile 
E.D.F. (Franţa), E.N.E.E. (Italia) şi 
R.W.E. (R.F.G.) au semnat conven
ţia cu privire Ia condiţiile generale 
de colaborare pentru realizarea a 
două centrale electrice nucleare pe 
bază de neutroni rapizi, pe care Ie 
vor construi şi exploata în comun.

Bruxelles 4 (Agerpres). — Potrivit 
rezultatelor unor cercetări efectuate 
de specialişti vest-germani, cărbune
le extras din unele mine din Belgia 
permite transformarea sa în benzi
nă. Cantitatea de 1 400 000 tone căr
bune ar fi suficientă în acest caz 
pentru a se produce 650 mitioanp 
litri de benzină.

Caracas 4 (Agerpres). — Guvernul 
veneznelean a hotărât să naţionali
zeze două zăcăminte de petrol a- 
parţinînd filialei „Creole Petroleum 
Corporation* a companiei nord-arse- 
rioane „Standard 051“ — anunţă a- 
genţia France Presse.

Quito 4 (Agerpres). — Preşedin
tele Ecuadorului, Guillermo Rodri
guez Lara, a promulgat un decret 
privind naţionalizarea a 25 la  sută 
din drepturile şi acţiunile companiei 
petroliere americane „Texaco-Gulf“, 
care acţionează în zonele de est ale 
ţării..

Kuweit 4 (Agerpres). — Intr-un 
Interviu acordat ziarului „An Na- 
har", din Beirut, Saad El Abdullah, 
ministrul apărării şi Internelor al 
Kuweitului, a declarat că guvernul 
ţării sale a ajuns l-a un acord cu 
cele două companii petroliere occi
dentale operând pe teritoriul Kuwei
tului asupra preluării de către statul 
kuweitian a 60 la sută din acţiunile 
acestora. De asemenea, ministrul a 
declarat că acordul va fi, în curînd, 
prezentat parlamentului şi va lăsa 
cale deschisă pentru naţionalizarea 
totală în decurs de chrci ani.

Conferinţa de presă 
a secretarului de stat 

american, Henry Kissinger

Întîlnirea preşedintelui Pompidou 
cu reprezentanţii presei

0 declaraţie a premierului 
japonez, Kakuei Tanaka, in cadrul 
primei sa le conferinţe de presă 

din a cest an

M isiunea laboratorului 
orbital „Skylab-3“

Tokio r4 — Corespondentul Ager
pres, Paul Dîaconu, transmite: Pre
mierul japonez, Kakuei Tanaka, a 
declarat în cadrul primei sale con
ferinţe de presă din acest an, că 
1974 ar putea fi „o perioadă deci
sivă“ pentru guvernul său, a tît în 
ce priveşte politica internă cit şi 
cea externă. Subliniind că guvernul 
este hotărît să Sa măsuri ferme pen
tru a stăvili inflaţia, Tanaka a cali
ficat drept acţiuni „antisociale* spo
ririle de preţuri la  unele produse, în 
contextul actualei crize a petrolului.

Referitor la politica externă, pri
mul ministru japonez a precizat că 
va căuta să dezvolte relaţiile Japo
niei prin contacte directe cu condu
cătorii altor state. „Am dori să în
cercăm să obţinem surse stabile de 
aprovizionare cu petrol prin eforturi 
diplomatice. Am dori, de asemenea, 
să avem schimburi de vederi asupra 
situaţiei internaţionale şi asupra 
problemelor politice, economice, co
merciale cu conducătorii altor ţări* 
— a declarat şeful guvernului nipon.

în context, Tanaka a reamintit că 
va întreprinde, începînd da luni, un 
turneu în Asia de sud-est, urmând 
să viziteze Fiîipine, Singapore, Tai; 
landa, Malayezia şi Indonezia.

Premierul japonez a arătat, pe de 
altă parte, că vizita ministrului de 
externe, Masayoshi Ohira, în R. P. 
Chineză are drept obiectiv dezvol
tarea în continuare a relaţiilor din
tre Japonia şi China.

Totodată, el a  subliniat că vke- 
premierul Takeo Mild, care a vi
zitat recent o serie de ţări din O- 
rientul Mijlociu, va pleca ta Was
hington pentru a explica poziţia Ja.

poniei în problemele Orientului 'Á- 
propiat şi crizei petrolului; în acest 
scop, a arătat el, guvernul Inten
ţionează să trimită pe ministrul ca- 
merţului internaţional şî industriei, 
Yasuhiro Nakaşone, în Iran, I ra k ' şi 
Marea Britanîe.

•  ÎNCEPÎND DE LA 1 IANUA
RIE 1974, tarifele vamale percepute 
la schimburile comerciale dintre 
cele şase ţări fondatoare ale Pieţe! 
comune (Franţa, R.F.G,, Italia, Bel
gia, Olanda şî Luxemburg), pe de 
o parte, şi noile aderate (Marea 
Britanîe, Irlanda şi Danemarca), pe 
de alta, au fost reduse cu 20 la 
sută.

Este pentru a  doua oară când a- 
ceste tarife se reduc. Prima mă
sură în acest sens a fost operată 
la 1 aprilie 1973. Tratatul de lăr
gire a Pieţei comune prevede su
primarea tarifelor vamale dintre „cei 
şase" si .ce i trei* pînă la 1 Iulie 
1977.

•  PINA LA 1 MARTIE, preţu
rile la benzină, si combustibilul pen
tru  încălzit vor creşte în Statele 
Unite cu 25 şi, respectiv, 33 la sută. 
Potrivit agenţiei France Presse, Ad
ministraţia nu se opune creşterii 
preţurilor, preferînd-o raţionalizării 
consumului.

•  GUVERNUL MALAYEZIAN a
hotărît sporirea preţului Ia petrolul 
brut exportat de l a '5,65 dolari ame
ricani per baril, Ia 11,65 dolari,

Houston 4 (Agerpres), — în  cea 
de-a. 49-a zi de ia lansate, echipajul 
misiunii „Skţdâb-3* a procedat, v i
neri, la un experiment de detectare 
a resurselor naturale din patru ţări 
ale Orientului Apropiat: Sudan, A- 
rabia vSaudită, Irak şî Iran. Progra
mul a fost efectuat în  colaborare cu 
Organizaţia Naţiunilor Unite pentru 
Alimentaţie şi Agricultură (F.A.O.). 
Echipamentul de filmare, dotat cu 
filtre speciale, a fost orientat spre 
o fîşie de teren, lungă de aproxima
tiv 1000 km. Graţie clişeelor raul’i- 
spectrale, care sínt developate la

înceapă în anul 1976. Construcţia 
primului tronson, în  lungime de 10,5 
km, este prevăzută a se încheia în 
1980.

Lungimea totală a metropolitanu
lui- so fio t, va ajunge, în final, la 
peste 100 de kilometri şi va face 
legătura între toate cartierele ora
şului.

•  STAREA SĂNĂTĂŢII CELE
BRULUI PICTOR MURALIST MEXI
CAN, DAVID ALFARO SIQUEIROS,
membru al Partidului Comunist Me
xican, continuă să fie deosebit de 
gravă, afirmă medicii curanţi de îa 
Cuernavaca, unde se află locuinţa 
artistului. Potrivit buletinelor me
dicale, pacientul se află în serai- 
cornă. Bolnavul a fost vizitat, zilele 
trecute, de preşedintele Mexicului, 
Luis Echeverria, cu soţia — infor
mează agenţia Reuter.

•  LA MADRID A FOST DATĂ 
PUBLICITĂŢII LISTA NOULUI GU
VERN SPANIOL, condus de Garlos 
Arias "N avarra <Sa ţ l  vechiul cabî-

sol, pot fi detectate resursele, subs®- 
lului, pot fi descoperite terenurile 
proipiice agriculturii, pot fi evaluate 
pagubele aduse culturilor de diferiţi 
factori. Pentru realizarea de pe Pă- 
mînt a unor astfel de operaţiuni ar 
fi necesari ani întregi.

Experimentul, pentru efectuarea 
căruia laboratorul spaţial a trebuii 
să fie răsucit pe orbita sa, a fost 

.afectat într-o oarecare măsură, ca 
şi în alte cazuri similare, de func
ţionarea defectuoasă a unuia din 
cele două giroscoape utilizabile încă 
(cel de-al treilea este, după cum se

vernul anterior şi-au păstrat porto
foliile. în postul de prim-vicepre- 
şedinte al Consiliului de Miniştri şi 
ministru de interne a fost numit 
Jose Garcia Hernandez, funcţia de 
al doilea vicepreşedinte al Consi
liului de Miniştri şi ministru al fi
nanţelor o deţine Antonio Barerra 
de Irimo, al treilea vicepreşedinte 
al Consiliului de Miniştri şi ministru 
al muncii fiind Licinio de la Fuente. 
Ministru al afacerilor externe a 
fost numit Pedro Cortina Mauri.

O  ZECE MINERI AFRICANI AU 
FOST UCIŞI ŞI MAI MULŢI RĂ
NIŢI, în urma unei explozii care 
s-a produs Ia o mină de cărbuni, 
în  apropiere de Wifbank, la apro
ximativ 150 kilometri est de Pre
toria. Este cel de-al doilea accident 
care se produce în R.S.A., în decurs 
de o lună.

•  INTR-UN RAPORT PUBLICAT 
DE SOCIETATEA BRITANICĂ DE 
ASIGURĂRI „LLOYDS“ sa arată că 
numărul navelor pierdute din di
ferite cauze î» 1973 a fost mai mare 
decât îa  oricare din anii anteriori 
şi anume S3 de vase, în valoare to
tală de 80 milioane lire sterline, în

'ştie, complet Ieşit din uz). Inciden
tul a ridicat din nou semne de în
trebare la Houston, experţii nepu- 
tîndu-şi da seama de cauzele defec
ţiunii. în  cazul în  care gîroscopul 
defect nu va mai putea fi folosit, 
vor trebui scoase din program ex
perimentele care necesită modifica
rea poziţiei pe orbită a laboratoru
lui, respectiv cele terestre şi de ob
servare a cometei Kohoutek. Cele
lalte obiective, Inclusiv depăşirea 
recordului de durată, vor putea fi 
însă realizate.

comparaţie cu 19 nave, valorînd 33 
milioane lire sterline, în  1972.

•  ÎN CURSUL LUNII DECEM
BRIE, ÎN OLANDA au sporit pre
turile la peste 1 500 de articole de 
lasg consum, a anunţat un purtă
tor de cuvint al Asociaţiei olande
ze a consumatorilor. între altele, 
ait fost majorate preţurile la pîine 
cu 7,5 Ia sută, ciocolată — cu 12 la 
sută, zahăr •— cu 4,5 la sută şi cafea 
solubilă — cu 15 la sută.

ß  ANUL 1973 A FOST PENTRU 
TURCIA un an al creşterii accelera
te a, preţurilor şi al diminuării stan
dardului de viaţă al oamenilor mun
cii. Potrivit relatărilor presei turce, 
de Ia 1 ianuarie pînă la 15 noiem
brie 1973, în ţară s-au scumpit apro
ximativ 400 de tipuri de mărfuri, la 
unele dintre acestea preţurile majo- 
rîndu-se de cîteva ori. In medie, în 
perioada menţionată, creşterea pre
turilor a • fost de 20 îa sută.

•  UN COMUNICAT GUVERNA
MENTAL, dat publicităţii Ia Bang
kok, informează că, din septembrie 
1972 pînă în prezent, efectivul tru
pelor americane staţionate în Taî- 
landa a  scăzut cu 3 700 de, militari. 
Comunicatul menţionează, totodată, 
că au Ioc consultări între cele două 
părţi pentru ca procentul retrage
rii trupelor americane din Tailanda 
să continue.

•  CONSILIUL DE MINIŞTRI AL 
R.P. BULGARIA a adoptat raportul 
tehnico-economic privitor îa,‘ con- net, şî > acesta fist® format din 19 
struirea metroului în capitala bal- membră, dâr premîwul Navarro a
gară — informează agenţia B.Y.A. procedat îa o remaniere generală,
Lucrările de construcţie .urmează eS astfel încît numai 6 miniştri din gu-

EVENIMENTUL 1»E SCLRT

Instantaneu sighiţorean Foto; FRED NUSS

COMBINA TUL CHIMIC 
„ V I C T O R I A “

p r o d u c e :
1. AMONIAC ŞI PRODUSE DERIVATE

® Amoniac (lichefiat şi soluţie)
•  Acid azotic concentrat 
® Acid azotic diluat
•  Azotat de amoniu îngrăşămînt 
® Azotat de amoniu tehnic
® Bicarbonat de amoniu tehnic
•  Carbonat de amoniu alimentar
•  Sulfat de hidrazină
•  Hidrát de hidrazină

2. ACID SULFURIC ŞI PRODUSE DERIVATE
•  Acid sulfuric tehnic
•  Acid sulfuric fumans (oleum)
® Acid sulfuric pentru acumulatori
•  Sulfit de sodiu anhidru tehnic
•  Sulfit de sodiu anhidru pentru uz fotografic 

şi cinematografic
3- METANOL ŞI PRODUSE DERIVATE 

® Metanol 
® Formaldehidă
•  Hexametilentetramină tehnică
•  Hexametilentetramină farmaceutică

:4. RĂŞINI SINTETICE
— Urelit C — Urelit R  — Urelit P

•  Adezivi ureo-formaldehidici
•  Răşină ureo-fonnaldehică pentru hîrtie 

(Urelit H.M.)
•  Răşină ureo-formaldehică pentru hîrtie 

(Urelit H.E.)
•  Răşină ureo-formaldehică „Urelit I.S.“

5. NITROCELULOZĂ
® N.C. umectată cu etanol
•  N.C. plastifiată

Direcţia generală pentru agricul
tură, industria alimentară şi apelor

Sibiu
organizează concurs în ziua de 15 ianuarie 1974, pen
tru  ocuparea postului de:

— inginer principal
(specialitatea agronomie sau horticultura)'

pentru LABORATORUL JUDEŢEAN DE PROTEC
ŢIA PLANTELOR SIBIU

Condiţii conform Legii 12/1971, cu vechime He 
8 ani în specialitate.

Cererile şi informaţii suplimentare pînă la 12 ia
nuarie 1974, la sediul laboratorului din Sibiu, str. Pa- 
piu Ilarian nr. 2, telefon 3 20 01.

Sectorul de meteorologie 
şi hidrologie Sibiu

cu sediul în Sibiu, str. Someşului nr. r49, angajează
urgent:

— doi radiotelegrafiei.

Mica publicitate
CAUT asociaţi serioşi construc

ţie, 4 nivele. Str. Zaharia Boiu 4, 
telefon 2 28 38.

PIERDUT legitimaţie nr. 2379, eli
berată de I.P.A.S. pe numele Kon
rad Viorica. O declar nulă.

PIERDUT căţel pekinez, bolnav. 
Adresaţi telefon 124 09. Aducătoru
lui bună recompensă.

PIERDUT guler blană, de copil, 29
decembrie, Terézián. Adresaţi tele
fon 3 02 71, Bucurenciu.

PIERDUT legitimaţie nr. 2750, eli
berată de „Libertatea“ Sibiu, pe nu
mele Iliu Leontina. O declar nulă.

VÎND 2 maşini tricotat şireturi. 
Apoldu de Jos 331.
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Tiparul: întreprinderea poligrafiei Sibiu 4&ÖŐ4


